
OCENJEVANJE 
VINSKIH 
VZORCEV 

(str. 4) 

Hotel Zlati noj bodo 
odprli 
junija (str 6) 

LETO XLIV, ŠT. 15 Ptuj, 11. aprila 1991 CENA 10 DINARJEV 

Mati in štirje kozlički 
v pravljici sicer nastopa poleg matere koze še sedem kozličkov. Toda že štirje kozji mladiči so skoraj 

pravljica, le pri Furbosovih v Spuhlji 87 b so resničnost. Koza Pika je sicer znana po rodnosti: prvič je skotila 
dvojčka, dvakrat trojčke, letos, natančno prvega aprila, pa so primeketali na svet štirje kozlički. Danes veselo 
poskakujejo po ogradi, ograjeni pa niso zaradi strahu, da bi se od kod prikradel požrešni volk, temveč zaradi 
tega, da ne bi njihovi požrešni gobčki pospravili rože in še kaj koristnega, kar raste okoli hiše. 

fotozapis: JB 

DANES 107. DAN BLOKADE ŽIRO RAČUNA: 

Kaj se dogaja s TGA Kidričevo? 
Pravzaprav se vse od lanskega avgusta, ko so se v TGA Kidričevo pojavile prve resne likvidnostne težave, 

srečujemo na razpravah o tej grozeči temi v glavnem z istimi ugotovitvami. Na eni strani s prizadevanji vodstva 
TGA in občinskih struktur za odpravo težav na drugi strani pa z neodločnostjo republiške vlade. Naj jih na 
kratko povzamem: V TGA in celotni ptujski občini vztrajno zatrjujemo in dokazujemo, da je to proizvodno in 
ekonomsko zdrava firma, ki je v precejšnji meri poskrbela tudi za ekološko sanacijo dotrajane proizvodnje in 
je do sedaj ugodila vsem zahtevam republiške vlade. Tako so močno znižali porabo električne energije na eno-
to proizvoda, za kar gre zasluga predvsem proizvodnji v novi elektrolizi C. Proizvodnjo v zastareli elektrolizi 
A so že skoraj v celoti opustili, konec julija pa bodo ukinili še proizvodnjo glinic. 

Težave so se pričele kopičiti predvsem zaradi 
cenovnih neskladij električne energije, ki jo v 
TGA plačujejo nekajkrat dražje kot ostali evropski 
proizvajalci aluminija. Gre torej za čisti sistemski 
(vladni) ukrep, ki mu je sedanja Demosova vlada z 
veseljem prisluhnila, saj so očitno ostali še nepo-
ravnani računi iz časov, ko so se v TGA borili za 
novo investicijo. Številni poizkusi vodstva TGA in 
ptujske vlade, da bi vzpostavili kolikor toliko re-
sne stike z republiško strukturo in industrijskim 
ministrom so ostali pri vljudnostnih pogovorih in 
nejasnih namigovanjih. Nobenih obljub, nobenih 
optimističnih izjav, kot da nekdo resnično priča-
kuje le čimprejšen konec TGA. 

A ker bi stečaj nekdanjega aluminijskega mo-
gotca resno ogrozil tudi celotno gospodarsko in 
družbeno infrastrukturo ptujske občine, so po šte-

vilnih neuspelih poizkusih na seji ptujskega izvrš-
nega sveta v četrtek, 4. aprila, sklenili, da bodo 
odločilen pogovor z republiško vlado pač izsilili. 
Že prej je bil dogovorjen obisk dr. Jožeta Mencin-
gerja za torek, 9. aprila, a do tega obiska, katerega 
prvotni namen je bil lastninjenje TGA, sploh ni 
prišlo. Kaj imajo sedaj za bregom eni in drugi, 
nam ni jasno, kajti v TGA so nam povedali, da so 
optimistični. Mimogrede, danes, v četrtek II . apri-
la poteka 107. dan blokade njihovega žiro računa 
in tako ni razlogov za optimizem. Resnosti v preti-
ranih količinah v reševanju te obsežne in izredno 
resne situacije že tako ni bilo čutiti (s strani repu-
blike seveda), dejstvo pa je, da stečaj grozi kljub 
zakonskemu kršenju prekoračitve blokade njiho-
vega žiro računa. In če bodo ugasnile peči v Kidri-
čevem, bodo ugasnile za vedno. M. Ozmec 

10. april — 
dan Emone 

Vsi, ki so včeraj kupovali v 
Emoninih trgovinah, so imeli na 
nakup nad 500 dinarjev 20-od-
stotni popust, ki g a j e Emona na-
menila svojim kupcem ob svo-
jem prazniku. Danes pa je izšel 
še .Emonin vodič, kjer ponujajo 
blago tudi do 30 odstotkov cene-
je. Akcija bo trajala ves mesec. 
Nakupovalni vodič postaja stal-
na posebna ponudba Emone, to-
krat že četrtič ponuja jo najrazli-
čnejše izdelke po znižanih cenah. 
Pripravljajo tudi razne degusta-
cije, Emona Merkur Ptuj pa je v 
Mariboru na Partizanski cesti, v 
nekdanji prostocarinski proda-
jalni, odprla trgovino z italijan-
skimi čevlji. N. V. 

Projekt 
identitete 

občine Ptuj 
Ptujski Izvršni svet je pred tednom 

razpravljal tudi o delovnem osnutku 
Odloka o komunalnih taksah v občini 
Ptuj. Podjetja ali druge družbene pra-
vne osebe, društva in posamezniki 
bodo v bodoče plačevali komunalno 
takso za uporabo glasbenih avtoma-
tov v javnih lokalih, za uporabo jav-
nega pločnika pred poslovnimi pro-
stori, igralnih sredstev v javnih loka-
lih in za nekatere druge namene. Ko-
munalne takse bodo izvirni prihodki 
občine in se bodo zbirale v njenem 
proračunu. 

Občinska vlada je prejšnji četrtek 
razpravljala tudi o nekaterih drugih 
vprašanjih. Za bodočnost ptujske ob-
čine naj bi bila pomembna odločitev 
o izdelavi projekta opredelitve identi-
tete občine Ptuj. Izdelal ga bo Studio 
Marketing Ljubljana. Kot sta na 
predstavitvi zasnove projekta poveda-
la direktor Studia Marketing Jernej 
Repovž in direktor Marketing Centra, 
Zlatko Jančič, je izdelava marketinga 
kraja in regije povsem nova stvar v 
svetu, s katero se ukvarjajo vsa večja 
mesta. Identiteta kakega kraja ali ob-
močja niso samo prospekti, plakati, 
zastavice in drugo, temveč vse dejav-
nosti, ki sestavljajo hrbtenico kraja. 
Predstavnika Studia Marketing sta 
poudarila, da je ne glede na skoraj 
brezizhodno stanje potrebno razmiš-
ljati za vnaprej in iskati nove razvojne 
možnosti. Ptujska občina si je del 
imidža ustvarila že s tem, ko se je 
odločila za izdelavo projekta identite-
te. Delo bo naporno in dolgotrajno, 
trajalo bo približno pol leta. Studio 
Marketing v ptujskem prostoru ni ne-
znano ime. Sodeloval je že pri izdela-
vi blagovne znamke Moj vrt nekdanje 
Petovije, v zadnjem času pa pri me-
dijski predstavitvi Perutnininih proiz-
vodov. Jernej Repovž je ob tej prilož-
nosti znova poudaril, da je imela bla-
govna znamka Moj vrt vse možnosti 
za dober razvoj. 

Izvršni svet občine Ptuj se je v mi-
nulih dneh zelo angažiral pri reševa-
nju težav Tovarne glinice in alumini-
ja. Veliko časa pa je nameni! tudi pri-
pravi gradiva za .14. zasedanje zborov 
občinske skupščine. Predsedstvo 
Skupščine občine je že v prejšnjem 
tednu sestavilo okviren dnevni red 
aprilskega zasedanja zborov. Na 
skupščini, ki bo predvidoma 23. apri-
la, bodo delegati razpravljali o dopol-
njenem občinskem socialnem progra-
mu, osnutku Odloka o komunalnih 
taksah v občini Ptuj, poslovniku 
skupščine občine, odloku o organizi-
ranosti upravnih organov ter o poro-
čilih o delu upravnih in pravosodnih 
organov. Predsednik Izvršnega sveta 
Branko Brumen pa bo tudi predlagal 
izvolitev novega člana občinske vlade 
za obrt in podjetništvo. Pričakovati 
je, da se bodo 14. zasedanja zborov 
ptujske občinske skupščine udeležili 
tudi republiški delegati. MG 

- UVODNIK 

Sporazum aH 
razdružitev! 

Nadaljevanje pogovorov predsednikov republik Je zdaj pri nas. Beograj-
ski de! je v prejšnjem tednu ljudem vlil kanček optimizma za mirno razrešitev 
jugoslovanskega gordijskega vozla. Zelo težko pa je najti otipljive razloge za 
prej omenjeni kanček. Res Je. da so se razmere nasploh, zlasti pa na kriznih 
območjih (včasih smo Jih poznali le izven načih meja in še to precej daleč 
vstran!) nekoliko umirile, vendar so napetosti ostale, saj Je vztrajanje na ba-
rikadah. vtem trenutku naše politične krize, logično. To Je še posebej potrdila 
tiskovna konferenca predsednikov po pogovorih v prejšnjem tednu. Zato je 
razpon med črno in svetlogledostjo ostal. 

Svet in zlasti naši sosedje v Evropi hi seveda radi videli, da bi se kar se 
da hitro dogovorili, pobotali in da bi pogled od zunaj ostal takšen kot prej. Z 
njihove strani Je to razumljivo, z naše — ki smo znotraj tega — pa ne. Jugo-
slavije izpred leta in več ni, to Je dejstvo, ki ga moramo sprejeti. Ne gre za 
mednarodno priznane meje in državo, gre za notranje odnose. Te Je potrebno 
urediti na novih temeljih. Ravno tu pa se premikajo stvari izredno počasi in 
nič ne kaže, da bi se v spodobnem času lahko dogovorili. Zelo vesel bi bil, če 
bi me nadaljevanje pogovorov demontiralo, saj nas v nasprotnem reši le raz-
družitev, ki pa mora biti — to so tudi zahteve tujine — mirna in dostojan-
stvena. To Je sicer lažje povedati, kot storiti, pa kljub temu. 

Ljudje so vedno bolj živčni in napeti, pa naj jim Je politika blizu ali da-
leč. Živeti v vedno večji negotovosti in slabše Je vse prej kot prijetno, vse prej 
kot spodbuda za dobro in prizadevno delo. Za sedanje stanje se ljudje ne ču-
tijo krive in zahtevajo odločitve. Zato je odgovornost vodilnih mož še toliko 
večja! 

Ludvik Kotar 

Z OBČNEGA ZBORA TURISTIČNEGA DRUŠTVA PTUJ 

Bogati načrti za 
prihodnost 

Petkov občni zbor ptujskega turističnega društva je bil dobro obiskan. Te-
mu primerna je bila tudi razprava. Največ so govorili o zakonu o društvih in 
Zakonu o turistični taksi. Precej pa tudi o turističnem videzu in ponudbi mesta 
Ptuja in okolice. Tudi v novem mandatu si bo ptujsko turistično društvo priza-
devalo za pridobitev novih članov, turistično vzgojo ljudi in izboljšanje turisti-
čne ponudbe. Veliko več kot doslej pa naj bi naredilo pri pridobivanju mladih 
članov. Še ne tako dolgo je bilo aktualno vprašanje turistične vzgoje v osnovnih 
in srednjih šolah. Žai pa dalje od predloga ni prišlo. V novih razmerah, ko po-
staja turizem vse pomembnejša dejavnost, je takšna vzgoja nujno potrebna. 

Na občnem zboru so tudi predlagali, da naj bi se Ptuj vključil v skupnost 
Niirnberg—Phyrnska avtocesta—Jadran in se tako še bolj odprl kot turistično 
in zgodovinsko mesto. 

Tokratni zbor ptujskega turističnega društva je bil volilno-programskega 
značaja. Sprejeli so program dela in za predsednika društva izvolili Albina Pi-
ška. Doslej je društvo uspešno vodila Zvonka Kneževič. 

K uspešnemu delu petkovega občnega zbora pa je prispeval tudi mag. Ni-
ko Stare Predaval je o individualnem urejanju vrtov. 

MG 

Mozartov 
spominski večer 

Ob 200-letnici enega največjih glasbenih klasikov, Wolfganga Amadeusa 
Mozarta, potekajo po vsem svetu številne glasbene, kulturne in druge spomin-
ske prireditve. Nekaj jih je bilo že tudi pri nas. Prijeten in nevsakdanji kulturni 
dogodek pa si je zamislila Mira Korošec, lastnica uglednega ptujskega lokala 
Amadeus, ki je v nedeljo, 7. aprila, povabila okoli 70 svojih najbolj zvestih go-
stov na prisrčno doživetje. 

V goste je namreč povabila tudi nekaj mladih nadarjenih glasbenikov ptuj-
ske glasbene šole Karol Pahor. Ravnatelj te šole, profesor Tone Horvat, je uvo-
doma povedal nekaj misli o pomembnosti glasbenih večerov in domačih hišnih 
koncertov, ki so bili od nekdaj sestavina življenja izobražencev. Po nastopu 
dueta flavt Suzane Menoni in Melite Reberc pa je govoril še o obsežnem in iz-
redno produktivnem življenjskem opusu Mozarta in ga osvetlil tudi z nekaterih 
manj znanih vidikov. Spominski večer je sklenil violinski trio Daniel Šalamon, 
Mojca Menoni in Manca Klenovšek. Zares prijetno doživetje je v sicer pustem 
nedeljskem popoldnevu gotovo marsikomu nekoliko spremenilo vsakdanji tem-
po življenja in ga morda tudi duševno obogatilo. —OM 

Gostinski lokal Amadeus je v nedeljo zvečer postal tudi prijeten kultur-
ni prostor, (foto: M. Ozmec) 
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Izvolili novo vodstvo 
Komaj pet mesecev po ustanovnem občnem 

zboru, so se ptujski socialdemokrati morali sestati 
na letni konferenci, da bi izvolili novo vodstvo ob-
činskega odbora. Zaradi takšnih in drugačnih ra-
zlogov predsednik in tajnik odbora nista mogla v 
celoti opravljati svojega dela. V petek so za nove-
ga predsednika občinskega odbora socialdemo-
kratske stranke v Ptuju izvolili dr. IMirttslava Luci-
ja, za tajnika pa Karla Jurkoviča. 

Sedaj, ko so uredili kadrovska vprašanja, se bo-
do ptujski socialdemokratiki veliko lažje ukvarjali 
z uresničevanjem svojih programskih načel. Soci-
aldemokratska stranka Slovenije gradi na tradiciji 
evropske demokraci je in socialne države. Trenut-
no ptujski socialni demokrati n imajo vpliva na 
odločanje v občini. Na prvih volitvah niso sodelo-
vali. Zato jih čaka toliko več dela in angažiranja 
pri drugih večstrankarskih volitvah. Kot je pove-
dal novi predsednik ptujskih socialdemokratov, 
dr. Miroslav Luci, želijo z vsaj enim poslancem v 

občinski parlament. To ni želja po oblasti, temveč 
po sodelovanju. Drugače bo njihovo delo ostalo 
na ravni društvenega. 

Trenutno imajo 120 članov, od tega 30 mladih. 
Vabijo vse, ki sprejemajo cilje socialdemokraci je: 
enake možnosti za vse, tržno gospodarstvo in social-
no varnost, soodločanje zaposlenih, demokratično 
reševanje družbenih konfliktov, človeku prijazno 
okolje in državo Slovenijo v združeni Evropi. Zainte-
resirani naj se oglasijo na sedežu stranke v Trstenja-
kovi 9, vsak četrtek med 15. in 17. uro. 

Pričakujejo, da bodo podobno kot druge ptuj-
ske politične stranke del denarja za svojo dejav-
nost pridobili iz občinskega proračuna. Trenutno 
»živijo« od skromne članarine svojih članov. 
Odrasli plačujejo 30 dinarjev mesečno, mladinci, 
gospodinje in upokojenci pa 10. Petdeset odsto-
tkov zbrane članarine porabijo sami, drugo polo-
vico pa odvaja jo v republiko. 

M G 

Srečanje predstavnikov LDS iz treh 
najstarejših slovenskih mest 

v soboto, 6. aprila 1991, se je 
delegacija ptujskih liberalnih de-
mokratov, ki jo je vodil predsed-
nik Gabrijel Berlič, udeležila po-
sveta o možnostih sodelovanja 
treh najstarejših slovenskih mest 
— Škofje Loke, Pirana in Ptuja 
— na področju ohran jan ja in tr-
ženja bogate kulturne in zgodo-
vinske dediščine. 

Kraj srečanja je bila Škofja 
Loka, saj so pobudo za tokratno 
srečanje dali škofjeloški liberalni 
demokrati . Poleg prijaznih gosti-
teljev in nas iz Ptuja so bili tam 
še kolegi iz Pirana ter predstavni-
ki nekaterih občinskih odborov 
LDS iz gorenjske regije. 

Začelo se je s sprejemom pri 
županu Škofje Loke. Ta je po 
prijaznem nagovoru spregovoril 
o problemih f inanciranja, obna-
vljanja starih mest in opozoril, 
da se bodo naša tri mesta morala 
v bodoče skupno boriti za denar 
iz republiške blagajne, saj si bo-
do le tako lahko odščipnile večji 
kos proračunske pogače kot do-
slej. Po slabi uri pogovorov v ze-

lo sproščenem vzdušju smo se 
vsi strinjali, da je sodelovanje 
naših treh mest treba gojiti in ga 
ohranjat i ne glede na politične 
spremembe, ki se bodo zgodile 
po naslednjih volitvah v občin-
ske skupščine. 

Po sprejemu pri županu je sle-
dil ogled starega jedra Škofje Lo-
ke in ogled filma o Loki na tam-
kajšnem gradu. Nato smo se vsi 
skupa j odpeljali na Soriško pla-
nino, kjer smo nadaljevali s po-
govori. Izrečenih je bilo zelo ve-
liko uporabnih idej, prevladova-
lo pa je mnenje , da bi bilo kori-
stno združiti napore okrog ohra-
n jan ja treh biserov slovenske 
zgodovine. Možna oblika pove-
zave je prav gotovo skupna turi-
stična promocija treh najstarej-
ših mest. 

Kako slednjo in mnoge druge 
zamisli izpeljati v praksi, je pa 
naloga, ki je še pred nami. O tem 
bo tekla beseda na naslednjem 
srečanju, ki bo najverjetneje že 
kmalu v Piranu. 

lO LDS PTUJ 

Miha 
Ravnik 
odstopil 

v soboto, 6. aprila, je v Velenju po-
tekala 1. konferenca Zveze svobodnih 
sindikatov Slovenije, ki je to 430 ti-
soččlansko delavsko stanovsko organi-
zacijo postavila pred resno dejstvo, saj 
•je ostala brez dosedanjega predsednika 
Mihe Ravnika. Iz ptujske občine so se 
konference udeležili Kristina Antolič 
(trgovinska dejavnost ROS), Edi Kup-
čič(kmetijska dejavnost ROS) ter Vik-
tor Markovič, predsednik območnega 
sveta ZSSS Ptuj, kije o poteku konfe-
rence povedal: 

Konferenca je potekala v znamenju 
ocene delovanja ZSSS po I. kongre-
su, ocene položaja delavcev ter vloge 
sindikatov v sedanjih razmerah, ob 
koncu pa smo sprejeli tudi spremem-
be in dopolnitve statuta ZSSS. 

Osnova za razpravo k prvi točki sta 
bila poročilo o delovanju ZSSS in 
njegovih organov po 1. kongresu ter 
referat predsednika Mihe Ravnika. 
Ta je kritično ocenil nastale nove raz-
mere, v katerih je deloval sindikat po 
uvedbi večstrankarskega sistema. 
Ugotovil je, da je na račun vztrajnosti 
ZSSS podpisana splošna kolektivna 
pogodba za gospodarstvo in še neka-
tere kolektivne pogodbe za posame-
zne dejavnosti. Kljub neprestanim 
zahtevam sindikatu ni uspelo, da bi 
vlada in parlament celovito obravna-
vala ekonomski in socialni položaj 
delavcev. Doslej sprejete spremembe 
gospodarskega sistema in ukrepi eko-
nomske politike so povsem neučinko-
viti, posledice pa se kažejo v pogla-
bljanju gospodarske krize, v hitro na-
raščajoči brezposelnosti, v vse večjem 
nezadovoljstvu delavcev, v vse manjši 
varnosti zaposlitve in v vse manjši 
pravni varnosti zaposlenih kot v ne-
nehnem padanju družbenega, ži-
vljenjskega in osebnega standarda. 

Nujne so spremembe odnosov v 
slovenski družbi, predvsem s spreje-
mom nove ustave, v lastninjenju druž-
bene lastnine, v soupravljanju delav-
cev, v vplivu sindikatov na oblikova-
nje in sprejem zakonov, ki urejajo 
pravni in ekonomski položaj, v zago-
tovitvi celotne pravne zaščite člana in 
zaupnika, v demilitarizirani Sloveniji, 
v vsestranski obveščenosti in stroko-
vni usposobljenosti sindikalnih akti-
vistov. 

Miha Ravnik je presenetil s svojo 
nepreklicno izjavo, da odstopa kot 
predsednik ZSSS, kar je konferenca 
sprejela le v vednost. Razprava, ki je 
sledila, je pokazala vso širino proble-
matike dela sindikata v novih razme-
rah. Delegati so opozorili, da mora 
sindikat začeti postopek za pripravo 
Zakona o sodelovanju zaposlenih pri 
upravljanju, opozorili so na pasti pri-
vatizacije in denacionalizacije, na to, 
da je potreben nov zakon o stečajih, 
itd. Večina razpravljalcev pa je opozar-
jala na težak gospodarski položaj v 
vseh okoljih. Krivdo za to pa nosi neu-
činkovita slovenska vlada, ki jemlje go-
spodarstvo kot obrobni problem. Ce bo 
tako nadaljevala bodo pričeli postopek 
za njen odpoklic. 

Ob koncu se je pri tajnem glasova-
nju o zaupnici članov predsedstva 
ZSSS izkazalo, da so dobili vsi po-
trebno večino glasov delegatov konfe-
rence. Predsedstvo pa so zadolžili, da 
do konca maja poišče novega pred-
sednika ZSSS. 

-OM 

Denacionalizacija 
še odprto vprašanje 

Minuli četrtek je iniciativni odbor za ustanovitev Območnega od-
bora Socialistične stranke Slovenije v Ptuju pripravil razgovor v okvi-
ru priprav na delo ustavne skupščine. Pogovora se je udeležil tudi 
vodja poslanskega kluba stranke Dušan Semolič. Predsednik inicia-
tivnega odbora je zdaj namesto Antona Zoreča dr. Lojze Arko. V po-
govoru so opozorili na vrsto nerešenih vprašanj okrog denacionaliza-
cije, o programu, ki na j bi ga sprejeli na ustanovnem zboru, o pridobi-
tvi članstva in o drugih aktualnih dogajanj ih . Ustanovni zbor Obmo-
čnega odbora bo v drugi polovici aprila. 

NaV 

V nedeljo pričetek 4. mednarodnega 
šahovskega turnirja Kurent 91 

v času, ko smo nekoliko man j poročali o aktivnostih članov Ša-
hovskega društva Ptuj, so se le-ti pospešeno pripravljali na organiza-
cijo 4. mednarodnega šahovskega turni r ja , K U R E N T 91. To bo že 
drugi velemojstrski turnir, na katerem bodo nastopili priznani mojstri 
šahovske igre. Organizatorjem je uspelo zagotoviti domače velemoj-
stre Kurajico, Dizdareviča in Rajkoviča. Razen njih bosta nastopila 
MM Šer iz SZ, Zlatilov iz Bolgarije pa FM Baumgartner iz Avstrije, 
M M Iztok Jelen in FM Igor Jelen. Največ zanimanja bodo prav goto-
vo pritegnile partije domačih igralcev — MM Danila Polajžerja in 
FM Rada Brgleza. 

Turnir bo vsake 7. kategorije F I D E in se bo pričel v nedeljo, 14. 
aprila, s svečano otvoritvijo ob 15. uri v prostorih Šahovskega društva 
Ptuj in prvim kolom takoj po otvoritvi. Redna kola bodo za vse vsak 
dan od 15.30 do 21. ure do 25. aprila razen sobote, 20. aprila, ko bo 
prost dan. Med ljubitelji šaha in ostalimi Ptujčani je bilo za vse dose-
danje turnirje izredno zanimanje, kar je pričakovati tudi tokrat. 

Vabljeni! 
Silva Razlag 

N E M Č I J A ; Prehod vzhodne-
ga dela te združene države na tr-
žno gospodarstvo bo težek zalo-
gaj. Številne demonstraci je zara-
di odpuščanja delavcev so mo-
čno ogrozile stabilnost države. 
Konec minulega tedna je kancler 
Helmut Kohl prvič po lanskih 
parlamentarnih volitvah obiskal 
vzhodni del Nemčije. Sprejeli so 
ga z glasnimi protesti. Poznaval-
ci napoveduje jo , da se bo neza-
poslenost v vzhodni Nemčiji po-
večala kar na 5 milijonov, pre-
den bo mogoč ponovni gospo-
darski razvoj na zdravih tržnih 
temeljih. Po zadnjih javnomnenj-
skih raziskavah priljubljenost 
Kohla in krščansko-demokratske 
unije upada. 

• • O 

O R G A N I Z A C I J A Z D R U Ž E -
N I H NARODOV, IRAK: Prvič v 
povojni zgodovini svetovne orga-
nizacije je Varnostni svet sprejel 
resolucijo, ki posega v notranje 
razmere neke države. Razmere v 
Iraku na j bi ogrožale mednarod-
no varnost, vendar je vprašanje 
ali lahko mednarodna organiza-
cija tako radikalno odloča o no-
tranjih zadevah držav. Kaže, da 
se bo OZN vse bolj razvijala v 
smeri posrednika v zaščiti člove-
kovih pravic znotra j posameznih 
držav. V primeru Iraka se je Var-
nostni svet odločil za zaščito 
Kurdov, na katere je Husein že 
tretjič izvedel pritisk z uporabo 
kemičnega orožja. 

• • • 
R I M : Po dveh tednih politi-

čnih zapletov in negotovosti, v 
katerih je šlo predvsem za usodo 
vlade premiera Andreott i ja, so se 
politični veljaki nazadnje le spo-
razumeli. Kriza vlade se je konec 
tedna končala s kompromisnim 
dogovorom o političnih refor-
mah, tako da tudi predčasnih 
parlamentarnih volitev ne bo. 

• • • 
TIRANA: Tudi drugi krog vo-

litev v Albaniji ni prinesel bistve-
ne spremembe. Albanska part i ja 
dela je dobila veliko večino, opo-
zicijska Demokratična narodna 
f ronta pa je takoj najavila prote-
ste. Vendar se je konec tedna ne-
kaj spremenilo tudi v zmagoval-
ni stranki. Kaže, da se je razcepi-
la na radikalnejšo stranko in or-
todoksno komunistično stranko. 
Sicer pa bosta obe frakciji poka-
zali pravi obraz že po 15. aprilu, 
ko se bo konstituirala vlada in 
bo znan njen program. 

• • • 
J O H A N E S B U R G : Čeprav je 

kazalo, da bodo, po izpustitvi 
Nelsona Mandele, legendarnega 
voditelja Afriškega nacionalnega 
kongresa, belci in temnopolt i na-
šli skupen jezik in mirno uvedli 
demokraci jo za vse — ne glede 
na barvo kože, se je položaj v 
Južnoafriški republiki pošteno 
zapletel. Nelson Mandela je ne-
davno celo obtožil premiera de 
Klerka, da njegovo notranje mi-
nistrstvo vzpodbuja spopade 
med črnskimi skupinami, ki da 
bi tako imelo vzroke za pogrome 
nad črnci. Od premiera Nelson 
Mandela zahteva, na j do 9. maja 
odpusti nekaj ministrov, ki opo-
gumlja jo spopade. Krvavi obra-
čuni med črnskimi skupinami 
t ra ja jo že od leta 1984, v njih je 
izgubilo življenje že 8 tisoč ljudi. 
Ta ultimat Nelsona Mandele je 
prvi resni spor z de Klerkom in 
kaže, da brez ugoditve tej zahtevi 
pogajanja ne bodo napredovala . 

• • • 
J E R U Z A L E M : Ameriški 

predsednik je Palestinski osvo-
bodilni organizaciji obljubil po-
govor o njihovem položaju in re-
šitev nastalih zapletov. Ameriški 
zunanji minister na j bi se ob obi-
sku v Izraelu sestal tudi s pred-
stavniki Palestincev z zasedenih 
ozemelj. Vendar je vodstvo PLO 
to pobudo zavrnilo, češ da Ame-
ričani pripravljajo ustanovitev 
Velikega Izraela, s čimer bi Pale-
stinci bili prikrajšani za pravico 
do samoopredelitve. 

pripravila: d. 1. 



TEDNIK - - april 1991 SESTAVKI IN KOMENTARJI - 3 

OSNOVKA ŠOLA TONETA ŽNiDARIČA JE HOSPITACiJSKA ŠOLA 

Trimestri in nivojski pouk 
Minula petek in soboto je bilo 

na šoli Toneta Žnidariča v Ptuju 
delovno srečanje učiteljev osnov-
nih šol ptujske občine in osno-
vne šole Križevci. Srečanje so 
pripravili skupa j z Zavodom za 
šolstvo - organizacijsko enoto 
Maribor. O namenu je ravnatelji-
ca osnovne šole Toneta Žnidari-
ča, Marija SumandI, povedala:« 

Pedagoški nemir, ki je zajel Slo-
venijo v zadnjih letih, je razgibal 
tudi naš kolektiv. Moram prizna-
ti, da so mladi učitelji, ki so leto 
za letom prihajali v šolo na pe-
dagoško prakso, pustili svoje sle-
dove. Tudi zaradi tega smo na 
šoli vedno iskali nove oblike in 
metode dela, ki bi zadovoljile 
učence in učitelje. Nismo zavra-
čali izkušenj drugih, posebej še, 
če smo s tem hitreje prišli do re-
šitve problema, ki se je pojavljal 
v naši pedagoški praksi. Naši 
učitelji so se zelo navdušili nad 
predstavitvijo nivojskega pouka, 
ki ga je predstavila Milka Žalik 

• iz Križevcev, saj se je zdelo, da je 
to ključ za rešitev mnogih pro-
blemov, ki so jih imeli pri delu v 
razredu. Ko smo sprejeli v preiz-
kus projekt trimestrov, je bil to 
še dodaten izziv, saj smo sledili 
ciljem za not ranjo prenovo pou-
ka — pouk približati zmogljivo-
stim učencev, jih motivirati za 
tekmovanje s samim seboj, šolo 
pa napraviti bol j pri jetno in 
uspešno za učence in učitelje.« 

UČENJE JE PRIJETNO 
In ka j pravita učiteljici Biserka 

Korošec in Krista Kovač z osno-
vne šole Toneta Žnidariča o last-
nih izkušnjah nivojskega pouka 
v prvem razredu: »Zavedava se, 
da učenčeve sposobnosti niso 
dovolj , če učenec ni pravilno mo-
tiviran za učenje, saj ostane nje-
govo znanje izolirano in nepove-
zano s predznanjem. Želiva jim 
pomagati , zato kratkotrajni moti-
vaciji posvečava veliko vlogo in 
jo gradiva na doživetjih, kar je 

zelo uspešno pri osvajanju zna-
nja. 

V pouk vnašava veliko takega 
znanja , kjer se učenci ubada jo z 
reševanjem problemov. S takim 
delom razvijava pri njih miselne 
sposobnosti . Sposobni so že, da 
samostojno poiščejo več možno-
sti pravilnih rešitev. Pri iskanju 
rešitev so zelo prilagodljivi in tu-
di znajo poiskati različne možne 
poti. Reševanje problemov plani-
rava v treh nivojih. 

Učenci C-nivoja so sposobni v 
celoti rešiti problem. Dobivajo 
visoko zahtevne naloge, ki lahko 
presegajo že obravnavano snov, 
vendar so jih učenci z malo truda 
in dobro motivacijo še sposobni 
rešiti. 

Učenci v B-nivoju so sposobni 
rešiti problem ob opornih točkah 
učitelja. Naloge so težje, zahteve 
višje. Učenci pa so jih sposobni 
rešiti z malo t ruda in dobro moti-
vacijo. Če čutijo, da to snov do-
bro obvladajo, lahko naslednjič 
prestopijo v C-nivo. Če so tam 
uspešni, ostanejo, v primeru pa, 
da nastopijo problemi in napake, 
se vrnejo v B-nivo. 

Učenci A-nivoja rešujejo pro-
blem ob ustreznejši pomoči uči-
telja. Dobivajo lažje naloge, zah-
teve so nižje. Učenci pa so jih 
sposobni rešiti z malo truda in 
dobro motivacijo. Če se počuti-
jo, da snov obvladajo, lahko na-
slednjič prestopijo v B-nivo. 

Znot ra j reševanja problemov 
se spet pojavijo v vseh treh nivo-
jih učenci, ki rešujejo probleme 
abstraktno, drugi se lotijo reševa-
nja konkretno, s pripomočki. 
Učenje je za naj ine učence prijet-
no! Sliši se smešno! Učenje ni 
prisiljeno! Učence navajava na 
dejstvo, da mora jo v vsako uče-
nje vložiti potrebno energijo in 
napor . 

Za uspešno delo deliva indivi-
dualne pohvale, ki vplivajo na 
učence pozitivno. Izogibava pa 
se skupinskih pohval, ker so 

man j efektne. Noben učenec ne 
dobiva občutka, da je vnaprej 
obsojen na neuspeh, saj mu uči-
telj nenehno vzbuja zaupanje va-
se. Učenec si zahteve postopoma 
dviguje sam in jih usklajuje z že-
ljami in sposobnostmi.« 

IZKUŠNJE MILKE 
ŽALIK, 
OSNOVNA ŠOLA 
KRIŽEVCI 

Milka Žalik ima z nivojskim 
poukom že dvajset let izkušenj. 
Napisala je tudi učbenik. Kako 
se je pravzaprav začelo vse sku-
pa j? Takole pripoveduje Milka 
Zalik: »Pred dvajsetimi leti sem 
dobila učence, ki so bili drugačni 
od prejšnjih generacij. Ti učenci 
so me pripravili do drugačnega 
pouka, motiv so mi bili učenci 
sami. Učenci so veliko znali, po-
znali so črke in prišla sem do za-
ključka, da če že poznajo črke, 
ne morem začeti obravnavati 
spet črke. Zato sem začela raz-
mišljati, kako bi učence zadovo-
ljila. Prvič, odkar sem poučevala, 
sem ugotovila, da so učenci po 
svojih sposobnostih zelo, zelo ra-
zlični. Ta različnost me je silila v 
razmišljanje in k drugačnemu 
pouku. Rezultati so tu in po slo-
venskih šolah zelo rada preda-
vam o svojih izkušnjah. Moram 
reči, da so moje izkušnje bile ze-
lo dobre sprejete kot tudi moja 
knjiga. 

Moje delo je usklajeno z 
učnim načrtom in lahko trdim, 
da je naš učni načrt za prvi ra-
zred zelo primeren. Treba pa ga 
je dobro preštudirati, upoštevati 
psihofizične sposobnosti učen-
cev in predznanje , ki ga učenci 
imajo iz male šole. 

Starši? Pred dvajsetimi leti, ko 
sem dobila ta razred, sem bila ze-
lo zbegana, sklicala sem roditelj-
ski sestanek in starše pokarala, 
zakaj so otroke že naučili pisati, 
ko pa sem morala vendar po na-

črtu obravnavati črke. Po sestan-
ku m e j e eden od očetov počakal 
na hodniku in vprašal, ali tudi 
njegova deklica zna brati, in ko 
sem potrdila, mi je rekel, da je 
niso učili, da pa se je naučila od 
bratca. Ugotovila sem, da sem 
staršem delala krivico in tudi da 
so novinci v tem šolskem letu 
drugačni, kot sem jih bila vaje-
na . . . 

Z novim načinom dela sem na-
letela na razumevanje tako pri 
starših kot pri ravnatelju in pri 
svetovalcu. Slednja dva me sicer 
nista pohvalila, pohvalila pa sta 
učence, kar je pomenilo, da je to 
bil vendar tudi moj uspeh.« 

ZAKAJ TAKO POČASI 
DO SPREMEMB? 

Po besedah Milke Žalik še 
pred nekaj leti drugačnost ni bila 
zaželena, danes je drugače, da-
nes se išče prav to. Sicer pa je 
vse odvisno od učiteljev in ne na-
zadnje tudi od ravnatelja, koliko 
so učenci pripravljeni delati dru-
gače, koliko so pripravljeni vlo-
žiti dodatnega napora in koliko 
radi pr ihaja jo v šolo in dosegajo 
rezultate, ki so usklajeni z njiho-
vimi sposobnostmi. Osnovna šo-
la Toneta Žnidariča je gotovo 
ena takih šol. To je potrdilo tudi 
delovno srečanje, ki se ga je ude-
ležilo prek sedemdeset učiteljev. 

Izkušnje nivojskega pouka sta 
za prve razrede predstavili Biser-
ka Korošec in Krista Kovač, Mi-
ra Stojičevič v 7. razredu, N a d a 
Gojčič v 6. razredu in Lidija Ver-
lek v 5. razredu. 

Korak od teorije do prakse je 
res lahko le eden, vendar je ta si-
la zahteven, še posebej, ker je 
izobraževanje proces, ki ne daje 
rezultatov od danes na jutri. Na 
osnovni šole Toneta Žnidariča se 
tega zavedajo, vendar jim ni žal 
ne časa ne dodatnega izobraže-
vanja odprti so za vse izkušnje 
drugih, radi pa posreduje jo tudi 
svoje vsem, ki jih to zanima. 

NaV 

STRANKA DEMOKRATIČNE PRENOVE NA KONFERENCI V MARIBORU 

Čimprej ustava in volitve 
Sobotna konferenca Stranke 

demokrat ične prenove v Maribo-
ru je izzvenela v ostro kritiko vla-
dajoče koalicije. Demos in nje-
gova vlada nista pripravljena za 
konstruktiven dialog z opozicijo. 
Rušita vse, ne oziraje se na po-
sledice; dobra podjet ja , motiva-
cijo in samoupravl janje zaposle-
nih, iniciativnost državljanov, 
decentralizirano odločanje v ob-
činah, neodvisnost novinarjev in 

sredstev obveščanja ter avtono-
mijo civilnodružbenih gibanj. 

Konferenca je bila posvečena 
privatizaciji in delavskim pravi-
cam. Stranka zahteva zagotovi-
tev pravic zaposlenih do samou-
pravl janja na podlagi dela in 
pravice do samoupravl janja . Dr-
žavljani mora jo imeti možnost, 
da na različnih ravneh lokalne 
samouprave (krajevna skupnost , 
občina, regija) samostojno in de-

mokratično odločajo o svojih lo-
kalnih interesih. 

Pri lastninjenju zahteva stran-
ka, da se popravi jo stare krivice, 
ne pa da bo prišlo spet do novih 
krivic, pogoji pa na j bodo za vse 
enaki, za podjet ja in zavode, ki 
večino dohodka ustvarjajo na tr-
gu. Delavcem in upokojencem se 
mora glede na njihov prispevek 
pri ustvarjanju družbenega kapi-
tala zagotoviti ustrezen delež 
delnic v sedanjih družbenih pod-
jetj ih. Stranka nasprotuje dena-
cionalizaciji, v kateri ne bodo 
enako varovane pravice sedanjih 
lastnikov, upravljalcev družbe-
nih sredstev in nosilcev stano-
vanjske pravice, pridobljene z 
vplačilom v stanovanjske sklade. 
Zaradi koristi bivših lastnikov ni 
mogoče ogrožati socialne varno-
sti delavcev. 

Stranke demokratične prenove 
je pripravila tudi svoj socialno-
demokratski koncept reform, so-

cialnega partnerstva ter razvojne, 
ekonomske in socialne politike 
Slovenije. 

V sklepih konference stranka 
zahteva čimprejšnji sprejem za-
kona o samoupravl janju podjet i j 
in zavodov, zakona o sindikatih 
in zakona o lokalni samoupravi. 
Nadalje družbeno usmerjeno 
lastninjenje družbenih sredstev 
na podlagi pravice kolektivov do 
izbire različnih lastninskih oblik. 
Zavzema se le za denacionaliza-
cijo, ki naj pomeni popravo kri-
vic, vendar hkrati oblikovanje 
lastninske podlage za ustvarjanje 
dohodka na podlagi dela novega 
lastnika. Sprejeta pa je bila tudi 
zahteva, da republiška skupščina 
takoj sprejme program izvajanja 
plebiscitne odločitve za osamos-
vajanje Republike Slovenije, da 
se do začetka juli ja sprejme nova 
ustava in v treh mesecih po nje-
nem sprejemu razpišejo parla-
mentarne volitve. NaV 

-pismo »od daleč« s 
Zdi se, da problemi končno dobivajo pravo obliko. 

Tekstilci in metalurgi Srbije so za 16. april napovedali 
generalni štrajk, obenem pa zahtevajo odstop predsedni-
ka republiškega sindikata Milenkoviča, kar naj bi mu v 
kratkem v Beograd prišli povedat sami delavci. Penzije 
za april v Srbiji niso bile izplačane, medtem pa profesor-
ji na beograjskih univerzah napovedujejo skorajšnjo 
prekinitev dela oziroma pouka. Se bo torej potrdila teza, 
da bodo glavno vlogo v pretresih po 9. marcu v Srbiji 
odigrali sindikati? Miloševiču očitno preko svojih ljudi v 

vrhu sindikatov ne uspeva več nadzorovati stanovske organizacije delavcev. 
Zdi se namreč, da opozicija ni pripravljena stvari izpeljati do absurda, tem-
več želi zamenjavo oblasti v Srbiji preko novih volitev na koncu oziroma na 
začetku naslednjega leta, ko bi po njihovih ocenah morale biti volitve tudi 
drugod po Jugoslaviji. Po vsej verjetnosti zaradi stanja stvari opoziciji ne bo 
potrebno počakati do naslednjega marca, temveč bo vržena v vodo in bo mo-
rala organizirati oblast še pred koncem tega leta ne glede na dejstvo, da, ro-
ko na srce. tega ni sposobna. Seveda je razvoj notranjih dogodkov v Srbiji 
predvsem odvisen od zaostrovanja spora s Hrvaško glede srbskega avtonom-
nega okrožja Krajina in drugih delov »osvobojenega ozemlja«. Tudi če bi 
Miloševiču in Tudmanu uspelo skleniti nekakšen sporazum v trenutku, ko bi 
Jima ta bistveno okrepil pozicije očetov naroda, hi pogodba naletela na ostro 
notranjo, predvsem pa na zunajparlamentarno opozicijo, ki si seveda želi ra-
dikalne scene in si lahko privošči tudi zbiranje prostovoljcev za obrambo 
Krajine. Jasno pa je, da Srbija zaenkrat ne more naredili ničesar za Srbe na 
Hrvaškem, temveč za svoj nacionalni program .spretno uporablja vojsko. Še 
eno Kosovo bi bilo namreč za Srbijo, kije sama v katastrojalnem položaju, 
pogubno. Sestanek šefov republik v Beogradu Je, zahvaljujoč že drugi porazni 
tiskovni konferenci, tudi najbolj naivnim političnim smrtnikom dal vedeti, da 
se plemenski poglavarji ne morejo dogovoriti o ničemer, čeprav Je bita zani-
miva observacija Tudmana. da bo politična rešitev znana že čez nekaj dni 
oziroma tednov. Kot Je že rečeno, tudi če MHoševič in Tudman dosežeta ne-
kakšen sporazum brez širokega konsenza, na Hrvaškem in v Srbiji ne bo 
imel nobene trajne vrednosti. 

Pojavljajo se tudi razmišljanja o nekakšni mednarodni mirovni konfe-
renci še pred morebitno širšo razsežnostjo jugoslovanske državljanske vojne. 
Te dni so si v Beogradu izmenjah še tople kljuke najprej trije zunanji ministri 
dvanajsterice. zatem pa še Aleksandar Aleksandrovič Besmertnih. Njihova 
.sporočila so enaka: enotna Jugoslavija in stabilna Evropa. Zdi se. da ima 
stara celina preveč problemov, da bi se ukvarjali še z balkanskim vpraša-
njem. kar se Ji seveda lahko vrne z dvojno mero. Tako kot z baltskimi država-
mi. kijih lačna Rusija ne bo mogla zadržati v enotni državi, se bo dogodilo 
najverjetneje tudi v Jugoslaviji. 

VUDIMIR VODUŠEK 

Rešitev vidijo v reorganizaciji 
č e podjet ja man j proizvajajo ali sploh ne, se to pozna tudi v 

transportu. Ptujski Agrotransport na j bi v tem letu imel še samo pet-
deset odstotkov realizacije iz prejšnjim letom. Direktor Franc Gojčič 
je povedal, da če uspejo v enem tednu naložiti en kaimion z izdelki 
ptujskih podjeti j , je to veliko. V celi Jugoslaviji imajo 2000 kupcev. 
Trenutno znaša njihova realizacija toliko, da omogoča plačilo za 80 
do 90 ljudi, osebne dohodke pa plačujejo 170 l judem. Tudi za to mo-
rajo hitro ukrepati in podjet je reorganizirati. 

Reorganizacijo bodo izvedli s pomočjo zunanjih organizacij in v 
povezavi z občino, z njeno komisijo za odpravl janje kriznih razmer. 
Pričakujejo, da se bodo reorganizirali že v pr ihodnjem mesecu. Zave-
da jo se, da bo nekaj ljudi ostalo brez dela. Ce pa bo v podjet ju prevla-
dala ideologija, da je boljše, da propadejo vsi skupaj , kot pa da osta-
ne zdravo jedro, reorganizacije ne bo mogoče izpeljati. Takšne reakci-
je ljudi niso nekaj nepričakovanega. 

Plače za januar so izplačali šele marca, pred dnevi pa zajamčene 
osebne dohodke za februar. Blokade žiro računa si ne morejo privo-
ščiti, sicer bi se dejavnost v trenutku ustavila. Transport je specifična 
dejavnost , ki dnevno potrebujejo denar. V tem trenutku imajo še do-
datne težave, ker morajo račune za gorivo plačevati vnaprej. Stroški 
goriva znašajo 22 odstotkov njihove realizacije. V zadnjem obdobju 
so precej delali v tujini. Za delo v Evropi so se v zadnjem letu tudi 
opremili ter kupili nekaj Ivecovih tovornjakov. Sedaj pa zaradi zna-
nih razmer slabo kaže. Svoje je naredil zakon o deviznem poslovanju. 

MG 

Iz kapitulacije 
v upor 

iobota, 12. apri l : 
Nad naše kraje je začel prite-

kati toplejši val, sneg je skopnel. 
Šele tedaj se je videlo, da je zmr-
zal zadnjih dni posušila vse, kar 
je v marcu vzbrstelo ali tudi že 
ozelenelo. Glavni hudourniki tu-
je zavojevalne a rmade so po ce-
stah odhrumeli naprej , le tu in 
tam jim je sledila še kaka enota, 
pogostejša so bila le vozila za 
oskrbo enot. 

Drugače je na podeželju ta 
dan vladal mir, sumljiv mir. Od 
vseh strani so odmevale eksplo-
zije, velikonočno pokanje je bilo 
silovito. Tokrat ni bilo treba mo-
žnarjev polniti z dragim črnim 
smodnikom, pomešanim s tistim, 
ki so ga fant je doma izdelali iz 
solitra in leskovega oglja. Tokrat 
je velikonočno pokanje »financi-
rala« kraljeva jugoslovanska ar-
mada, ki s e j e na slovenski zemlji 
le en dan borila, pet dni pa beža-
la. Vojaki so odmetavali opremo 
in orožje, ponekod ob cestah, 
zlasti pa v zapuščenih bunkerj ih 
in v njihovi okolici je tega ležalo 
na kupe. Korajžni fant je so s 
strelivom polnili skrivališča, veli-
ko pa so ga sproti uporabili za 
pokanje. Vse to so nekoč s težko 
prisluženim denar jem plačali 
davkoplačevalci. 

V spominskih in tudi zgodo-
vinskih zapisih smo doslej lahko 
pogosto prebrali , kako je takrat 
partija dala direktivo, da je treba 
zbirati in skrivati odvrženo oro-
žje. Za ponazori tev tega na j na-
vedem primer, ki je bil v lokal-
nem merilu pri nas že večkrat 
opisan in h kateremu se bom v 
tem svojem fel j tonu še večkrat 
povrnil. 

Pekovski pomočnik Miha Vi-
dovič iz Jurovec je pri opušče-
nem bunker ju nad Dravinjo v 
Halozah odkril precejšen kup 
odvrženega orožja. To je povedal 
Zvonku Sagadinu v ftuju. Sku-
pa j sta potem odšla v Haloze, 
orožje spravila v vreče, ga s čol-
nom prepeljala čez Dravinjo in 
ga zakopala v Vidovičevem list-
njaku. V naslednjih tednih so to 
orožje spravili čez Hajdino v 
gozd pri Strnišču in ga tam zako-
pali. Ne tedaj niti ne nekaj mese-
cev kasneje Zvonko Sagadin ni 
vedel za nobeno direktivo parti-
je, da je treba skrivati orožje, pa 
čeprav je bil sekretar okrajnega 
partijskega komiteja. To je moč 
sklepati iz naslednjega stavka: 
»Zvonko Sagadin pripoveduje, 
da mu je bilo v začetku malce te-
sno, ker je skril orožje, a Partija 
v začetku ni dala direktiv za zbi-
ranje orožja. Odleglo pa mu je, 
ko je nekega dne pripovedoval 
Zidanšku o tem orožju in se je 
Zidanšek zelo razveselil mitralje-
zov.« (Ptujski zbornik II, 1962, 
France Filipič Iz zgodovine pr-
vih ptujskih partizanov, stran 
94). 

Pa vrnimo se k dogodkom na 
velikonočno soboto pred 50 leti. 
Možje in fant je , ki so bili pokli-
cani na orožne vaje, so se posto-
poma vračali na svoje domove, 
ker so pač poznali teren, nekate-
rim je tudi uspelo dobiti civilno 
obleko, da bi se izognili nemške-
mu vojnemu ujetništvu. Vsem si-
cer ni uspelo, nekatere so ujeli 
tik pred domačim krajem. Neka-
tere je svojcem še uspelo rešiti iz 
prehodnega ujetniškega zbirališ-
ča pri Lenartu v Ptuju. V sprem-
stvu takih, ki so dobro obvladali 
nemščino so prišli ujetnika obi-
skat, kar se je po zvezah dalo do-
seči. S sabo so prinesli civilno 
obleko, eden ali dva sta klepeta-
la s stražarjem in mu tudi ponu-
jala velikonočne dobrote, ujetnik 
pa se je skrit za obiskovalci hitro 
preoblekel in potem skupaj z 

.obiskovalci mirno zapustil sicer 
skrbno zastraženo zbirno taboriš-
če. Vsi pa niso imeli te sreče in 
so morali v ujetniška taborišča v 
Nemčijo. 

Naše nebo so na ta dan še po-
gosto preletavale manjše skupine 
štuk in se čez kako uro tudi vra-
čale. Mislil sem si, da hodijo tolč 
zbirališča jugoslovanske vojske v 
dolini Vrbasa. Ljudje so tudi na-
peto pričakovali, kda j bodo iz 
Grčije začeli napredovati Angle-
ži. Tisti, ki so zvedeli za nemška 
poročila, pa so pravili, da »An-
gleži bežijo prav tako kot Srbi«. 

Če je na podeželju v tistih 
dneh še vladal nekak sumljiv 
mir, praktično brezvladje, pa v 
mestih in trgih ni bilo tako. Oku-
patorjeva civilna oblast še sicer 
ni začela delovati, toda oblast so 
prevzemali domači kulturbun-
dovci, začeli zapirati zavedne 

Slovence, predvsem javne delav-
"ce in premožnejše ljudi ter posta-
vljali komisarje za kontrolo nad 
njihovim premoženjem, pred-
vsem pa so začeli spreminjati zu-
nanji videz trgov in mest. 

Slovenske napise firm in trgo-
vin so zamenjavali z nemškimi, 
čez noč so tudi predrugačili ime-
na trgov in ulic. Izložbena okna 
so bila prelepljena z najrazličnej-
šimi gesli, kot na primer: Ein 
Volk, ein Reich, ein Fiihrer! Un-
tersteirer, rede deutschl, Unser 
Gruss heisst Heil Hitler! Zidovi 
so bili prelepljeni z dvojezičnimi 
plakati, s katerimi so pozivali k 
miru in redu, disciplini in grozili 
z ustrelitvami. V poseben po-
smeh zavednim Slovencem je bil 
z mastnimi črkami zapisan sta-
vek na enem od plakatov: »Var-
nost življenja in imetja je strogo 
zajamčena!« Pa vendar so odga-
njali ljudi neznanokam, nj ihovo 
premoženje pa zasegali v korist 
nemške države. 

Nedelja, 13. april: 
Zju t ra j po prvi maši v Žetalah, 

so se l judje še z večjo radoved-
nost jo kot običajno zbrali na 
prostoru pod cerkvijo, da bi sli-
šali razglase. Prišel je trgovec Fi-
lipič v spremstvu nemškega voja-
ka. Teda j sem nemško uniformo 
tudi prvič videl od blizu. Trgov-
ca je spremljal tudi prejšnji straž-
mojster Gor jup , ki ni bil več v 
uniformi jugoslovanskega žan-
dar ja , temveč v civilni obleki po 
gornještajerskem kroju. 

Filipič je povedal, da on v 
imenu velikonemškega ra jha 
prevzema vso oblast in tudi od-
govornost za varnost vseh ljudi. 
(Resnici na l jubo je treba prizna-
ti, da je skozi vojno, kolikor je 
največ mogel, tudi ščitil domače 
ljudi, saj mu tudi sodišče narod-
ne časti ni moglo pokazati niti na 
kapljico krvi na njegovih rokah.) 
Povedal je tud] da spada po no-
vem občina Žetale pod okra j 
Ptuj, ki bo znal bolj skrbeti za 
ljudi kot »revni Šmarčani«. Ob 
koncu je slovesno razglasil novi 
red tudi v tem kraju in govor 
končal s »Heil Hitler«. »Haj l« 
mu je odgovorila množica, nekaj 
možakov pa je še vzkliknilo »Ži-
vijo Hitler!« Ne vem, zakaj m e j e 
tisti živijo veliko bolj prizadel 
kot pa h a j l . . . Precej ljudi je ne-
mo stalo, resnobo in skrb je bilo 
brati na njihovih obrazih. Ob 
strani množice je stala tudi sku-
pina učiteljic, ki so si brisale sol-
zne oči. Nemški vojak ob novem 
županu pa se je samo dobrodu-
šno smehljal. 

Tako je bila vzpostavljena no-
va oblast v imenu okupator ja v 
enem najodročnejših krajev 
Spodnje Štajerske. Podobno je 
najbrž bilo v vseh drugih krajih 
Dravske banovine in Jugoslavije 
ni bilo več . . . 

BIČ IN OVES 
Začel se je nov teden in začela 

je tudi delovati okupator jeva ci-
vilna oblast. Začele so se množi-
čne aretacije zavednih Sloven-
cev, ki so praktično pomenile na-
daljevanje tistega, kar so že prej 
začeli domači kul turbundovci . 
Vrstili so se najstrožji pozivi o 
oddaji orožja in vojaške opreme 
in da bo vsak ustreljen, kdor tega 
ne bo naredil. To je med ljudmi 
vzbujalo resničen strah, povrh pa 
še govorice, da bodo orožje iska-
li s posebej usposobljenimi psi, 
ki zavohajo orožje, pa na j bo še 
tako skrito ali skrbno zakopano. 

Zaradi tega so nekateri začeli 
prinašati orožje na žandarmeri j -
ske postaje. Nekateri so ga kar 
odvrgli na določenem kraju in 
potem šli prijavit, da so tam in 
tam videli orožje, vendar se ga 
»ne upa jo dotaknit i«. Posamez-
niki so se tudi bali sosedov, ki so 
videli, da so pobirali odvrženo 
orožje, zato so ga iz previdnosti 
nekaj oddali , nekaj pa skrbno 
skrili. Tako ga je še precej ostalo 
skritega. 

Najstrožje je bilo tudi prepo-
vedano velikonočno pokanje. 
Kljub temu pa je na velikonočni 
ponedeljek še pogosto jekalo od 
močnih eksplozij, večinoma od 
aktiviranih granat, ki so jih posa-
mezniki z vojaškimi izkušnjami 
znali razstreliti. Toda po vaseh 
in zaselkih so se pojavile številne 
patrole v rjavih uniformah, ki so 
iskale kršitelje prepovedi veliko-
nočnega streljanja. 

Prvi okupatorski oblastniki pa 
ljudem niso kazali samo biča s 
celo vrsto »strogo prepovedano« 
in groženj z ustrelitvijo, temveč 
tudi »dobroto«. 
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Strokovna komisija med zahtevnim delom. 

OCENJEVANJE VINSKIH VZORCEV 

Dobra letina, 
povprečno vino 

Tudi letos sta Kmetijska za-
druga Ptuj in Društvo kmetijskih 
inženirjev in tehnikov organizira-
la ocenjevanje vina zasebnih kle-
tarjev. Tokrat sta k sodelovanju 
povabila še obe novoustanovlje-
ni vinogradniško-sadjarski dru-
štvi (Ptuj in Haloze) ter kmetij-
sko svetovalno službo. 

Odziv kletarjev je bil tokrat 
nekoliko manjši kot sicer. Na 
oceno je prišlo 92 vinskih vzor-
cev. Morda je temu vzrok, da sta 
pokušn jo in društveno ocenjeva-
nje vina pred tem pripravili že 
obe društvi ali pa je bilo kletarje-
nje letos posebej zahtevno in 
marsikdo s svojim vinom ni želel 
na ocenjevanje. 

Komisijo so tudi tokrat sesta-
vljali priznani strokovnjaki. 
Predsednik je bil magister Tone 
Skaza, člani pa inženir Jani 
Gonc , magister Boris Belogla-
vec, dipl ing. Anton Vodovnik 
in dipl. ing. Tea Ozimič. 
• Kot je povedal predsednik, so 

bili v komisiji nekoliko razočara-
ni nad kakovostjo letošnjih vzor-

cev. Razočaranje je toliko večje, 
če pr imer jamo letnik 1990 s ti-
stim iz leta 1989 in če upošteva-
mo dejstvo, da je bil letnik 1990 
kakovosten. Sladko grozdje in 
zelo dober mošt zahtevata tudi 
dosledno kletarjenje, tu pa so 
kletarji še vedno premalo vešči. 
Največ napak je bilo narejenih 
že jeseni, ko so mnogi mošt pre-
malo žveplali, predolgo pa so 
odlašali tudi s prvim pretokom. 
Takih napak sedaj ni mogoče od-
praviti in strokovnjaki so jih od-
krili že v vonju vina. Tako je bila 
od 52 vzorcev mešanega vina 
skoraj polovica razvrščena v ra-
zred namiznih vin, prejela so to-
rej oceno pod 16 točk. Boljši so 
bili vzorci sortnih vin, ki so se 
uvrstili med kakovostna vina z 
oceno 16 do 18 točk, nekateri ce-
lo nad 18 točk. Člani komisije so 
bili posebej zadovoljni z vzorci 
rumenega muškata. 

V nadal jevanju objavljamo 
imena zasebnih kletarjev, katerih 
vinski vzorci so prejeli 17 in več 
točk. 

NE BREZ DIMNIKARJEV 

Odgovor na »Dimnikarji 
se pritožujejo« 

v Tedniku, št. 12, z dne 21. 
marca 1991 je bil objavljen gor-
nji članek Franca Koletnika. K 
temu članku da jem sledeča po-
jasni la: 

Od leta 1946 do konca leta 
1959 sem bil sekretar ptujske 
okrajne gasilske zveze, ki sem jo 
tudi pomagal obnoviti. Že leta 
1946 smo na zvezi prejemali od 
gasilskih društev požarna poroči-
la. Iz teh poročil je bilo razvid-
no, da so največ požarov povzro-
čile neurejene kurilne in dimne 
naprave. Zato je zveza izdala na-
log vsem gasilskim društvom, da 
obvezno vsako društvo v svojem 
okolišu komisijsko izvrši stroko-
vni pregled vseh kurilnih naprav 
in dimnikov. 

Iz tako zbranih poročil smo 
ugotovili katastrofalno stanje. 
Poročila smo takoj poslali na 
Upravo za notranje zadeve Ptuj 
in zahtevali, da se izda Odlok za 
ustanovitev dimnikarskega pod-
jet ja za okoliš FHuj—Ormož. 
Dimnikarsko podje t je na j bi za-
poslilo toliko dimnikarjev, da bi 
vsako kurilno napravo in dimnik 
pregledali in očistili vsaj enkrat 
mesečno. Pregledu in čiščenju je 
obvezno moral prisostvovati član 

gasilskega društva. Pri teh pre-
gledih ugotovljene nepravilnosti 
je gasilsko društvo bilo dolžno 
odpraviti . Vsak lastnik kurilnih 
in dimnih naprav je bil dolžan 
dimnikarju takoj plačati stroške 
čiščenja in pregleda po predvide-
nem pravilniku. Ko je tako orga-
nizirano dimnikarstvo zaživelo, 
so se požari zaradi neurejenih 
kurilnih naprav in dimnikov 
zmanjšali na minimum. V smislu 
preprečevanja takih požarov 
smo po gasilskih društvih organi-
zirali predavanja — predvsem za 
gospodinje. Tudi po šolah smo 
organizirali predavanja o pre-
ventivi vsaj enkrat letno. V te na-
mene so bili tudi organizirani en-
krat letno meseci požarne varno-
sti. Člani gasilske organizacije 
smo se vedno zavedali, kako 
nadvse pomembna je preventiva 
— preprečevanje požarov. Tudi 
zdravniki pravijo, da je bolezen 
lažje preprečevati kakor zdraviti. 

V zvezi z navedenim se ne stri-
n jam z mnenjem Franca Koletni-
ka in zato priporočam pristojnim 
organom, da še nadal je omogo-
čajo delo dimnikarske organiza-
cije. 

Andre j Feguš 

Dober den! Toto pismo vam pisen v soboto 6. aprila. Provijo, da je 
to posconi mesec. Tudi gnes dežek rosi in na drugi stroni sije sunce. Saj 
veste, kak smo včosik rekli: mere je pes, april pa ves. Če smo glih že psa 
omenli, van morem povedati, da je tudi med našimi občani infarani V50-
ki den več tistih, ki pesjo živleje živijo. Čin duže večjih je zaposlenih na 
zavodi za (ne)zaposlovanje. Tote socialne pomoči pa so glih tak vejke, ke 
eni sploh več ne vejo ali hi .še dihali ali pa prostovoljno .'šli v krtovo deželo. 
Je pa na drugi stroni tudi tak. da je z več oblikami socialne pomoči dobi-
jo dosti več, kak če hi bili redno zaposleni. Tudi naš tretji sosid Gustek je 
od prejšnjega tjedna zaposleni na sunčni upravi. Jegovo fabriko je vzeja 
vrag, tisti ta vodilni so provi cajt zbrisali, tepa adijo Jirma, sanje o lepši 
bodočnosti in še marsikaj drugega. Meni ali neje več čista jasno, kak to-
ta naša podjetja vmirajo ena za drugo, pa zato niti nikoga preveč glova 
ne boli. razen seveda tistih, ki ostonejo brez dela, brez ploče in čista na 
kunci tudi brez kruha. Kaj pomeni naš lubi kruhec pa vena itak vsi dobro 
vete. Saj poznate tisti pregovor: Joj, kaj bi vse meli, če nebi nič jeli. .. 

Kak pa mi kaj tak drgačik doživlate toto jugoslovansko krizo? Jaz 
sen optimist, saj nikol neje bilo tak dobro, ke nebi moglo biti še slabše in 
nikol tak slabo, ke ne hi moglo biti hojše. Jaz provin, pamet v roke, na-
mesto orožja. Pa pogovorjati se je treba, ne pa s tanki strašti. Če ho mir, 
bomo rešli vse težove, če ne bo mira, pa nas nede niše reša. 

Kaj pa za 1. april vas je kdo nategna. Jaz sen mojo Mico tak, ke še 
seji gnes vse smeje ... Pa dobro se mej te, srečno in nasvidenje drugi tje-
den! Vaš LUJZEK nategnjeni. 

Odgovor na članek »Učenci-prometniki« 
v Tedniku z dne 28. marca 1991 je bil ob-

javljen med drugim tudi članek »Učenci-pro-
metniki«, v katerem sestavljalca (Aktiv rav-
nateljev osnovnih šol občine Ptuj in Zveza 
družin Ptuj) razlagata svoje nestr injanje s ti-
stim delom programa Sveta za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu (SPV), ki se nana-
ša na delo pionirske prometne službe v os-
novnih šolah. Program je na zasedanju dne 
19. marca 1991 sprejela tudi Skupščina obči-
ne Ptuj. Ker menimo, da sestavljalca članka 
nista bralcem objektivno predstavila te dejav-
nosti, ju želimo dopolnit i z našimi stališči. 

V osnovi je zgrešena trditev sestavljalcev 
članka, da je bila oziroma je naloga pionirjev 
prometnikov urejanje prometa. Ker smo pre-
pričani, da sestavljalca članka dobro poznata 
problematiko, o kateri pišeta, lahko njun na-
čin prikazovanja te problematike razumemo 
kot zavajanje bralcev. Osnovna naloga pio-
nirjev prometnikov je bila in je še vedno le 
pomoč starejših učencev mlajšim, predvsem 
prvošolčkom pri prečkanju vozišč. Pionirje 
prometnike smo vedno učili, da je njihova 
naloga zbiranje učencev ob vozišču (na plo-
čniku) in vodenje le-teh čez vozišče, ko je ce-
sta prosta, da pa ni njihova pravica ali dolž-
nost urejanje prometa. Menimo namreč, da 
so učenci sedmih in osmih razredov osnov-
nih šol, ki so doslej opravljali delo pionirjev 
prometnikov, so pa pred tem opravili kole-
sarski izpit, nekateri pa se pripravljajo tudi 

na izpit za vožnjo kolesa z motorjem, bistve-
no bolj izkušeni v prometu, s tem pa tudi 
sposobni pravilnejših ocen in reakcij kot 
mlajši učenci. Zato je tudi prav, da s svojim 
znanjem in izkušnjami pomagajo slednjim. 

Pionirsko-prometna služba je doslej več ali 
m a n j uspešno delovala od leta 1971 naprej . 
Strah pred prometno nevarnostjo pionirjev 
prometnikov zaradi njihove izpostavljenosti 
v cestnem prometu je ob primerni izbiri 
učencev za to delo in njihovem primernem 
pouku enak izpostavljenosti učencev na-
sploh, ob upoštevanju uniforme pa verjetno 
še manjši. Zato menimo, da ne bi bilo p r ^ j ^ 
če bi iz ene same prometne nezgode v dvajse-
tih letih v Sloveniji, ki se je pripetila pionir ju 
prometniku zaradi izključno nepravilnega 
ravnanja voznika tovornega avtomobila, v ce-
loti opustili pionirsko prometno službo. Za 
območje naše občine lahko rečemo, da doslej 
še noben pionir prometnik ni bil udeležen v 
prometni nezgodi, v zadnjih dveh letih pa z 
gotovostjo tudi ni bilo nobene prometne ne-
zgode na poti v šolo ali iz nje v času, ko so za 
prečkanje vozišč skrbeli pionirji prometniki. 
Ne more biti torej dvoma, da je ta služba ve-
liko pripomogla v vseh teh letih k varnosti 
šolarjev v prometu. 

Napačna je tudi razlaga sestavljalcev član-
ka, da SO Ptuj in SPV zahtevata od šol, da 
opravljajo delo namesto prometne policije. 

Pojasnili smo že, da pionirji prometniki ne 
urejajo prometa, kar je v pristojnosti promet-
ne policije, niti ni program SPV sestavljen v 
omenjenem delu tako, da bi od drugih zahte-
val določeno dejavnost. V programu je zapi-
sano, da bo SPV »vodil aktivnosti za organi-
ziranje pionirske prometne službe v vseh os-
novnih šolah«. To pa pomeni, da se bomo 
trudili vodstva šol prepričati, da je potrebno 
zaradi varnosti vseh otrok ob siceršnji pro-
metno preventivni dejavnosti v šolah organi-
zirati še pionirsko prometno službo kot po-
moč starejših šolarjev mlajšim v prometu. Od 
posameznih šol pa je odvisno, ali bodo to 
službo organizirale ali pa je ne bodo. 

Ugotavljamo, da je torej v celoti zgrešeno 
razmišljanje sestavljalcev članka o pionirski 
prometni službi. SPV s svojim programom ni 
uvedel ničesar novega, temveč želi nadaljeva-
ti z delom pionirske prometne službe kot z 
eno izmed oblik prometne preventive, da bi 
otroci lahko varno prihajali v šolo oziroma 
odhajal i domov. Z opuščanjem te dejavnosti 
ob hkratni glasni in veliki zaskrbljenosti za 
varnost pionirjev prometnikov se po našem 
mnenju samo poskuša prevaliti odgovornost 
za prometno varnost otrok na poti v šolo ozi-
roma iz šole v celoti na druge. Menimo pa, 
da bodo šole, ki nase nekaj dajo, tudi na tem 
področju storile več, kot je zapovedano. 

SPV Ptuj 

Zeleni telefon deluje že dalj časa pri stranki Zelenih Ptuja. Spo-
ročila sprejemajo 24 ur na dan. Če nimate telefona, lahko svoja opa-
žanja pošljete tudi pisno na naslov: Zeleni Ptuja, Štuki l / a , 62250 
Ptuj. 

Sporočila, ki so prišla od 25. 3. do 6. 4. 1991: 

• Krajani krajevne skupnosti Turnišče se pri tožujejo nad neneh-
nim sekanjem dreves v Krčeh pri Pinčarjevem mlinu, ki na j bi jih iz-
vajal Kmetijski kombinat. 

• Perutninska klavnica na Zagrebški cesti zadnjih nekaj tednov 
zelo močno zasmrajuje okolje. (Po preveritvi na Perutnini Ptuj smo 
ugotovili, da so jim odpovedali biofiltri) 

• Prebivalci ulice 5. prekomorske brigade se pritožujejo nad 
neurejenost jo zelenic med bloki in nad nekvalitetnimi posodami za 
smeti, ki so več časa v »okvari«, kot pa služijo svojemu namenu. 

• Perutninska farma ima na svojem področju dve divji odlagali-
šči smeti, s katerih nato veter odnaša papir in ostale lažje odpadke. 

• V občini Ptuj je še nadalje neurejeno plakatiranje. Vsak lahko 
nalepi plakat, kjer mu najbol j odgovarja, pa tudi če je to zgodovinski 
spomenik. 

• Jama pri cerkvi svetega Roka je že bila delno sanirana in 
opremljena s tablami, da je tam prepovedano odlaganje smeti. Prvi, 
ki je to prekršil, je bilo cestno podjet je , ki je pričelo tja odvažati razli-
čne odpadke. Sedaj so table o prepovedi odlaganja smeti zasute sku-
pa j z ostalimi gospodinjskimi in drugimi odpadki . 

• Kmetijski kombinat orje svoje njivske površine do robov me-
lioracijskih jarkov in Studenčnice. Zato mora tudi do robov upora-
bljati zaščitna sredstva, ki se tako lažje stekajo v vodo. 

• Tudi v Mestnem logu pri Semenarni se pojavlja vse več ne-
kontroliranega sekanja drevja, ki je še ostalo po izvedenih melioraci-
jah. 

• V reki Dravi je bil odkrit večji pomor rib, ki so mrtve »plava-
le« vse do Zavrča in še verjetno dlje. 
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Položaj in delovanje 
krajevnih skupnosti v občini Ptuj 

(Analiza za obdobje 1 9 8 6 — 1 9 9 0 ) 3. nadaljevanje 

Vil. MATERIALNI POGOJI 
ZA DELOVANJE KRAJEVNIH 
SKUPNOSTI: 

Za uspešno delovanje krajev-
nih skupnosti je potrebna pri-
merna ureditev prostorskih vpra-
šanj in sistema financiranja. 

27 KS v občini I*tuj ima svoje 
lastne prostore. Skupna površina 
teh prostorov je 7554 m' ali 
279 m^ na eno krajevno skupost. 
Krajevne skupnosti, ki imajo v 
lasti prostore, nimajo zadostnih 
sredstev za vzdrževanje teh ob-
jektov kot tudi ne za redno delo-
vanje. Zaradi kritja stroškov so 
se določeni prostori oddali v na-
jem drugim uporabnikom. 

Dejavnost krajevnih skupnosti 
na območju občine Ptuj se je v 
obdobju 1986-1990 financirala 
iz naslednjih virov: 

— iz sredstev, ki so jih krajani 
prispevali v obliki samoprispev-
ka, 

— na osnovi Samoupravnega 
sporazuma o financiranju krajev-
nih skupnosti na območju obči-
ne Ptuj za obdobje 1986-1990, 

— iz sredstev, ki so bila na 
podlagi programov in planov 
SIS določena za uresničevanje 
programov KS, 

— iz drugih virov. 

a) Samoprispevek: je bil in 
ostaja eden glavnih virov za za-
dovoljevanje in uresničevanje 
skupnih potreb in interesov kra-
janov. Ko govorimo o samopri-
spevku, ločimo dve obliki, v de-
narju in delu ter v materialu. Tu-
di v denarju ločimo več oblik sa-
moprispevka: krajevni samopri-
spevek, posebni samoprispevek 
in samoprispevek po pogodbah. 
Tako so v obdobju 1986-1990 
vse krajevne skupnosti v občini 
Ptuj imele uvedene redne samo-
prispevke, 5 krajevnih skupnosti 
pa še izredne. Poleg samopri-
spevka so krajani združevali še 

dodatna sredstva preko pogodb. 
(Tabela 3). 

b) Sredstva na osnovi Samou-
pravnega sporazuma o financira-
nju krajevnih skupnosti na ob-
močju občine Ptuj za obdobje 
1986-1990: 

Sredstva so se združevala po 
naslednjih kriterijih: 

— delavci temeljnih in drugih 
organizacij so združevali stred-
stva po stopnji 0,5 % od bruto 
osebnih dohodkov iz čistega do-
hodka, 

— samostojni obrtniki v višini 
0,50 % od izplačanih bruto oseb-
nih dohodkov za zaposlene de-
lavce in 0,50 % od ugotovljenega 
bruto osebnega dohodka nosil-
cev obrti iz čistega dohodka, 

— proračun skupščine občine 
v višini do 5 % od dogovorjene 
proračunske porabe v občini, 

— samoupravne interesne 
skupnosti za delovanje delegat-
skega sistema v KS v višini 4 % 
od sredstev, namenjenih za delo-
vne skupnosti samoupravnih in-
teresnih skupnosti. 

c) Iz sredstev, ki so bila na pod-
lagi programov in planov samou-
pravnih interesnih skupnosti dolo-
čena za uresničevanje programov 
KS: 

K izvedbi posameznih planira-
nih programov so krajevne skup-
nosti prispevale na komunalnem 
področju (vodovod, kanalizacija) 
določen odstotek sredstev, in si-
cer: 

— k primarni mreži na razvi-
tem območju 20 %, 

— k primarni mreži na neraz-
vitem območju 10%, 

— k sekundarni mreži iia raz-
vitem območju 50 %, 

— k sekundarni mreži na ne-
razvitem območju 25 %. 

Pri modernizaciji cest pa je bil 
kriterij sofinanciranja 20 % za 
nerazvite krajevne skupnosti in 
50 % za razvite krajevne skupno-
sti. 

Pri gradnji šolskih objektov so 
krajevne skupnosti šolskega oko-
liša prispevale 10% k investicij-
ski vrednosti. 

d) Drugi viri: 
Tu so predvsem mišljene na-

jemnine za oddajo poslovnih 
prostorov in najemnine za odda-
jo vrtnih površin. 

Pogovor o ekologiji 
med prireditvami krajevnega praznika. 

Krajani središke krajevne skupnosti praznujejo letos že 38. krajevni praznik v spomin žrtvam 
iz druge vojne. Tudi letos so med prireditve vključili tematsko razpravo o ekologiji. 

Del prireditev, predvsem športnih je pote-
kal že minulo nedeljo. Danes dopoldan je bi-
la pri spomeniku padlim v drugi vojni spo-
minska ura. Tekmovanje strelskih ekip obči-
ne Ormoža za že tradicionalni pokal krajevne 

skupnosti bo jutri v domu društev v Ormožu. 
Osrednja proslava ob 38. prazniku pa bo v 
soboto zvečer v Domu kulture v Obrežu, kjer 
bodo po nagovoru in kulturnem programu 
podelili plakete in priznanja krajevne skup-

nosti Središče ob Dravi. Med osrednjimi ne-
deljskimi prireditvami, kot so svečanost pri 
spomeniku padlim, gasilske vaje Gasilskega 
centra Središče ter sprejem starejših občanov 
pa bo pogovor o ekologiji. S to tematiko so 
krajani pričeli že ob lanskem prazniku, vmes 
pa je bil ustanovljen tudi odbor ekološkega 
gibanja občine Ormož. Vida Topolovec 

AKCIJA ZELENIH PTUJA 

Na vsako dvorišče 
smreka 

Tako so Zeleni Ptuja poimenovali pomladansko akcijo, v kateri 
bodo brezplačno delili smreke vsem, ki jih želijo posaditi na svojih vr-
tovih. Tako akcijo so pripravili že lani, letos jo bodo ponovili. Razde-
lili bodo okoli tisoč smrek. Delili jih bodo jutri popoldan in v soboto 
dopoldan pred veleblagovnico Mercator. Poleg sadik smreke in du-
glazije bodo na stojnici delili tudi prvo številko ekološkega mesečnika 
Mavrični bojevnik. Skupaj so ga pričeli izdajati mariborski in ptujski 
Zeleni. Namen časopisa je strokovna analiza ekoloških problemov 
Podravja. 

Na nedavni seji Predsedstva Zelenih Ptuja so se dogovorili, da 
bodo s čistilnimi akcijami po krajevnih skupnostih nadaljevali. Res je 
sicer, da so v Sturmovcu in v Kidričevem, kjer so čistili lansko jesen, 
malomarneži ponovno odložili smeti, vendar bodo čistilno akcijo, 
skupaj s ptujskim Komunalnim podjetjem organizirali tudi letos. 20. 
aprila bodo čistili v krajevni skupnosti Markovci. V maju nameravajo 
očistiti tudi Studenčnico in Grajeno. Pri tem se bodo povezali s ptuj-
skimi ribiči, lovci in krajani ob obeh potokih. 

DŽ 

Danes bo tiskovna konferenca 
ob prazniku vina 

v okviru tradicionalne turistično gospodarske prireditve PRAZ-
NIKA VINA V PODGORCIH, ki bo letos že petnajsto po vrsti, so 
prireditelji za danes sklicali tiskovno konferenco. 

Člani Turističnega društva in Društva vinogradnikov Jeruzalem, 
ki s Podgorčani sodelujejo že vrsto let in pokrovitelji prireditve bodo 
predstavili namen in potek turističnih dnevov. Spregovorili bodo o 
petnajstletnem delu, o že realizirani akciji Slovenski vinski kozarec, o 
delu na področju ekologije, o turistični ponudbi in o dnevih praznika 
vina, ki bodo potekali že tradicionalno konec aprila. 

VT 

(76. nadaljevanje) 
V Auschvvitzu ni bilo v nava-

di, da bi Slovenke klicali na za-
slišanja na politični oddelek. 
Spomladi leta 1943 pa so naju 
z Blagotinškovo Pavlo izjemo-
ma poklicali na sedež Gestapa, 
ki je bil v mestu Auschwitz. Ne 
vem več, ne spominjam se, kaj 
so vpraševali Pavlo. Zasliševal-
ci so bili vojvodinski Nemci in 
zasliševali so me v srbohrvašči-
ni. Najprej so mi obljubili, da 
če bom vse priznala in poveda-
la po resnici, bova z mamo od-
puščeni iz taborišča in poslani 
domov, kjer nama bo zopet le-
po. V svoji naivnosti sem se za-
čudila, da me vprašujejo po 
istem kot na Borlu. Od kod ve-
do vse to? Potem sem kmalu 
opazila, d a j e na mizi moja do-
kumentacija, v kateri so bili 
prav gotovo napotki, kaj naj 
me vprašajo. Hoteli so vedeti, 
kdo sodeluje v skupini OF pri 
Tomažu. Enako me je vpraše-
val na zaslišanju, preden sem 
odšla v Auschwitz, gestapovec 
Machule na Borlu. Najbrž so 
sumili, da sem bila povezana s 
to skupino, verjetneje pa so me 
zamenjali z Mileno Bokšovo, 
ki je bila kurirka Jožeta Keren-

čiča, doma od Tomaža in pove-
zana s kogovsko skupino. Re-
kla sem, da nič ne vem o tej 
skupini in o njenem delovanju. 
Pa še res je bilo tako. Nato so 
me še vprašali o delovanju na-
še skupine in če so si atek in 
ostali zaslužili smrt. Odgovori-
la sem, da ne in da mrtvih ne 
bom izdajala. Prepričani so bi-
li, da bodo sedaj izvedeli to, 
kar jih je še zanimalo, potem 
ko so nama obljubili, da bova 
lahko šli iz tega pekla domov. 
Ko sem rekla, da mrtvih ne 
bom izdajala, me niso nič več 
vpraševali. Vračala sem se z 
mirno vestjo nazaj v taborišče. 
Predvidevali so, da so me 
auschvicevske strahote strle in 
da bodo sedaj iztisnili, kar so 
hoteli vedeti. V resnici to ne bi 
mogla storiti — tudi za ceno ži-
vljenja ne! Prav tako je tudi 
Pavla ostala zvesta sebi in svo-
jim. Tako sva obe kot tudi mo-
ja mama ostali še naprej v tem 
peklu. 

»POSTALA BOM MATI« 
Matere, ki so pričakovale 

sad svoje ljubezni, ko se je 
skrivnostno razvijal pod srcem 

ter prisluškovale polne sreče 
njegovemu tihemu oglašanju, 
premikanju in ga nežno božale, 
so ta dogodek v normalnih raz-
merah pričakovale doma v naj-
večji sreči v okrilju svojih naj-
ožjih, moža, fanta, očeta. V teh 
groznih prilikah pa so to obču-
tile kot velik strah, trepet in 
strašno bedo. V tesnobi so pri-
čakovale, kako bo to v teh ne-
mogočih prilikah potekalo, to-
da čakanju na nekaj trenutkov 
sreče, je sledilo skrajno razoča-
ranje, ko so matere izgubile 
najdražje, kar jim je še ostalo. 
Borile so se za lasten in otro-
kov obstoj, toda nazadnje so 
morale slej ko prej spoznati, da 
so v brezizhodnem položaju in 
da bodo kljub vsem prizadeva-
njem izgubile, kar bi jim sicer 
ostalo, če ne bi prispela v ta 
kraj največjih zločinov. 

Tako se spominjam zelo le-
pe, mlade matere Zore Strman 
iz Dobove, kako strašno je v 
njej odjeknila bolečina, kako je 
bila prizadeta in vsa skrušena, 
ko je bila oropana tega največ-
jega daru, ki jo je povezoval z 
njeno veliko ljubeznijo, s tova-
rišem, ki so ga aretirali nekaj 
dni pred poroko in žal že ustre-

.lili. 
Spominjam se tudi tovarišice 

Hadolinove Marije iz Hrastni-
ka, starejše ženske. Zgodilo se 
je ponoči v bloku. Videla sem 
jo, kako je zrla v tisto malo ke-
pico, jo objemala in prižemala 
na prsa, preden ji je bila odvze-
ta. 

Otroka so čestokrat vpričo 
matere odvzeli, vrgli na tla, sto-

pili s škornjem nanj ter ga 
zdrobili. Metali so jih tudi žive 
na grmado ali stisnili za vrat in 
tako uničili komaj porojeno 
življenje. Pa tudi sicer so vse 
otroke, ki so jih pripeljali z 
družinami v številnih transpor-
tih, vzeli staršem, materam, 
očetom in jih v plinskih celicah 
takoj uničili — ali pa tudi sku-
paj s starši. 

SLOVENSKA PESEM 
Smrt v Auschwitzu je bila 

prisotna povsod: v barakah, 
bolniškem bloku, v koloni na 
polju . . . Želja in volja po pre-
živetju je bila močna, vendar 
mnogokrat neuresničljiva. Tudi 
obupa ni manjkalo, pa kljub te-
mu se je občasno zaslišala po-
nosno in ohrabrujoče zapeta 
slovenska pesem. Pogosto se 
spominjam Potratove Dore, 
doma iz Griž v Savinjski doli-
ni. Bili sva že skupaj zaprti na 
Borlu, kjer je zelo rada v svoji 
bolečini zapela, in z menoj pri-
šla v Auschvvitz. Kot na Borlu 
tako tudi v Auschwitzu je v za-
nosu mnogokrat najraje zape-
la: 

»Naše gorice, vinca ne točijo, 
ker so porezane trtice vse. 
Naše vasice, nič več ne vriska-
jo, 
ker so utihnile pesmice vse. 
Po naših goricah, naših vasi-
cah, 
se je razlilo bridko gorje.« 

Bila je to drobna, po naravi 
vesela ženica, živahna, hrabra 
in predvsem ponosna Sloven-
ka. Njenega moža Jožeta, 
zdravnika, ki je odgovorno in s 

polno zdravniške etike poma-
gal ranjenim ilegalcem, so 
ustrelili 11. aprila 1942 v Mari-
boru. Padel je kot talec in žrtev 
za svobodo. Imela sta dva 
majhna sinova, ki sta ostala 
brez dobrih skrbnih staršev in 
srečnega doma. Srčno dobra, 
prijazna Dorica je končala kot 
žrtev Polmannovega pretepa-
nja. Njena pesem, ki nas je bo-
drila in povezovala v trpljenju, 
je za vedno utihnila . . . 

APELI 
Posebno dodatno mučenje 

jetnic so bili dolgi celovečerni 
apeli - preštevanje jetnic, ko 
smo morale takoj po prihodu z 
dela v zboru stati v mirni stoji. 
Apeli so poleti trajali od sed-
mih zvečer do enajste ure ali 
celo do polnoči. Če smo stale 
manj časa, je bila to velika sre-
ča, saj smo bile že od četrte ure 
zjutraj z izjemo polurnega od-
mora za kosilo, torej petnajst 
ur na nogah ter čakale vse utru-
jene in izmučene. Stale smo ne 
glede na vremenske prilike, v 
dežju in mrazu ob navzočnosti 
esesovke in blokove, kajti to je 
bila ena izmed oblik hudih 
množičnih mučenj. Pri apelu, 
bodisi zjutraj ali zvečer, je mar-
sikatera jetnica omagala in 
padla v nezavest. 

Posebno poglavje pa so bili, 
približno vsake tri mesece, gla-
vni apeli. Bili so v nedeljo, ko 
nismo odhajale na delo. Takrat 
so nas, podobno kot na delo, 
kolono za kolono v peterkah 
segnali na veliki travnik pred 
vhodom v taborišče. Kolone 50 

razvrstili desno in levo po vsem 
travniku. 

Apel je trajal ves dan. Pri 
vhodu na travnik je bila posta-
vljena miza s stoli, kjer so ese-
sovci s pomočjo jetnic kontroli-
rali, koliko je še med tisoči je-
tnic ostalo živih. Število preži-
velih je bilo tako majhno, da 
smo se zgrozile ob tem dejstvu. 
Včasih je med tisoči jetnic osta-
lo le nekaj deset živih ali še to 
ne, odvisno od prihoda v tabo-
rišče. Pri celodnevnem muče-
nju s strani esesovk in esesov-
cev so sodelovale tudi ostudne 
kriminalke, ki so ves čas zvesto 
pomagale vzdrževati red — vse 
smo morale mirno stati brez 
hrane in vode in ne glede na 
vreme. 

Mnogo jetnic so pobili, ker 
niso mogle več stati in zdržati 
takega napora. Marsikatera je 
končala za vedno na tem trav-
niku. Omagale so predvsem 
bolne in slabotne. Ko smo za-
puščale travnik in se vračale v 
taborišče, je bil travnik posut z 
mrtvimi tovarišicami. 

Iz našega transporta je umr-
lo v Auschwitzu devetinštiride-
set jetnic, večina že leta 1942. 
Le štiriindvajset nas je prežive-
lo gorje, kar je ena tretjina. 

Spominjam se tehle umrlih 
tovarišic: Farčnikove Julke iz 
Celja, Helene Delejeve iz Vele-
nja, Neže Iršičeve iz Mislinja, 
ki je bila mama ustreljenih si-
nov Rada in Stanka; Pavle Le-
tonjeve in njene sestre Alojzije 
iz Skorna, Dore Potrate iz 
Griž, Anice Šketove iz Bra-
slovč in Francke Šunta. 

Se nadaljuje 
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Občinsko srečanje 
odraslih pevskih zhorov 

»Pred nami so ponovno pevski 
zbori, ki nas bodo popeljali v svet 
pesmi, ki naj v nas rojeva nove 
kvalitete doživljanja, ne samo pe-
tja, temveč človeka, sočloveka in 
prijatelja. Kdaj bi lepo in ubrano 
petje bolj potrebovali kot da-
nes . . . « , so bile uvodne misli 
predsednika ormoške zveze kul-
turnih organizacij Bojana Bur-
garja. Poudaril je še, da naj ne bi 
ob poslušanju in doživljanju pe-
smi pozabili na trdo delo pevcev, 
za kar ni zadosti samo glas, tem-
več tudi srce, navdušenje in zav-
zetost. 

Kljub temu pa moramo zapi-
sati, da je na področju zborovske 
glasbe v ormoški občini opazna 
določena kriza. Težko bi rekli, 
kaj je vzrok, ali mogoče pomanj-
kanje denarja, tega v ljubiteljski 
kulturi ni bilo nikoli na pretek, 
ali pa mogoče kriza v ljudeh, ki 
je navzoča že nekaj časa. 

Nastopili so samo štirje pevski 
sestavi iz ormoške občine. Ob-
činstvu, ki se ga je nabralo za 
polno dvorano Doma kulture v 
Ormožu, je predsednik OZKO 
Ormoža Bojan Burgar dejal: 
»Naša prisotnost na današnjem 
srečanju potr juje potrebo po kul-
turnem dogajanju in doživljanju 
v naših krajih. Z njo dajemo na-
šim pevcem priznanje za njihovo 

delo. Želimo si, da bi nas bilo 
vedno več, vsak izmed nas naj 
prihodnjič pripelje s sabo sose-
da, prijatelja . . .« . 

Pogrešali smo mešani pevski 
zbor Tovarne sladkorja iz Ormo-
ža pa mešani pevski zbor od Mi-
klavža pri Ormožu. Mnogi so bili 
presenečeni, ker med nastopajo-
čimi ni bilo več nekoč odličnega 
moškega pevskega zbora PDP 
Svobode iz Ormoža pa oktetov iz 
Velike Nedelje in Ivanjkovec, 
mešanega pevskega zbora s Ko-
ga, od Tomaža in mogoče še ko-
ga. 

Občinsko revijo odraslih pev-
skih zborov je pričel moški oktet 
DPD Svobode iz Ormoža. Neko-
liko več je občinstvo pričakovalo 
od moškega okteta Bolfenk Pro-
svetnega društva Kog. Zbor, ki ve-
liko obeta je brez dvoma Mešani 
pevski zbor DPD Svobode iz Or-
moža, sestavljen iz nekdanjega 
ženskega in moškega zbora, ki ga 
vodi Jože Barin-Turica. 

Vsako leto sodeluje na ormo-
ški občinski reviji odraslih pev-
skih zborov tudi kak zbor iz ptuj-
ske občine, kar dokazuje dobro 
sodelovanje obeh občin na kul-
turnem področju. Letošnje sreča-
nje v Ormožu so sklenili pevci le-
skovškega okteta PD Leskovec. 

Vida Topolovec 

Enajsta občinska revija 
folklornih in 

tamburaških skupin 
Letošnjo enajsto občinsko revijo folklornih in tamburaških skupin občine 

Slovenska Bistrica ocenjujejo kot eno najboljših. Pokazala je, da so mentorji za 
vodstvo folklornih skupin dobro usposobljeni, v mladih pa je še vedno čutiti 
dovolj slovenskih korenin, da radi zaplešejo ljudske plese in zapojejo slovenske 
pesmi. Nastopilo je devet otroških in mladinskih, ena tamburaška in štiri odra-
sle folklorne skupine. V polni dvorani črešnjevskega Doma kulture je nastopilo 
skupno 250 pevcev, plesalcev in godcev. 

S svojo izvirnostjo sta presenetili folklorni skupini otroški vrtec iz Poljčan 
in Slovenske Bistrice, zanimiv pa je bil tudi program folklorne skupine šole s 
prilagojenim programom. Z gotovostjo lahko trdimo, da so solidno znanje po-
kazale tudi ostale šolske folklorne skupine. 

Po večletnem molku se je domačemu občinstvu ponovno predstavila tam-
buraška skupina iz Makol. Prvič se je na reviji pojavila folklorna skupina iz Ti-
nja na Pohorju. Kljub temu, da deluje komaj pet mesecev, so plesalci pokazali 
veliko znanja, tako da lahko v prihodnje slovenjebistriška ljubiteljska kultura 
od njih veliko pričakuje. S prikazom košnje so navdušili Makolčani, Poljčančani 
pa s haloško gostijo. Revijo so sklenili plesalci folklorne skupine iz Impola s 
prekmurskimi pl«i. Vida Topolovec 

Delavci Avtozračnic zahtevajo 
boljše osebne dohodke 

v DE A vtozračnice Tovarne A vtopnevmatike Sava Semperit iz Kranja dnevno 
izdelajo okrog 14 tisoč avtomobilskih zračnic. V letošnjih treh mesecih so proiz-
vodnjo povečali za 47 odstotkov. Poleg tega so ena izmed redkih ptujskih firm, 
kjer delavce na novo zaposlujejo in jih ne odpuščajo. Delavci dobro delajo in dose-
gajo visoko kakovost, zato želijo imeti tudi dobre plače. Tako so na četrtkovem 
zboru delavcev predstavili pet svojih zahtev. Predstavniki sindikata iz Kranja in 
vodstva podjetja pa so jim na zahteve marsikaj odgovorili oziroma pojasnili, niče-
sar pa obljubili. Osebni dohodki se bodo že v tem mesecu izboljšali, vendar se ta-
rifne postavke ne bodo povečale, kot so zahtevali. Boljši osebni dohodki bodo po-
sledica boljšega dela in pravkar končanih pogajanj o tarifnem delu kolektivne po-
godbe. 

Četrtkov zbor delavcev DE Avto-
zračnice, ki ga je sklical sindikalni za-
upnik s svojimi poverjeniki predvsem 
zaradi slabih osebnih dohodkov in 
delovnih razmer, je potekal v zelo 
strpnem ozračju. Delavci pa so še na-
prej nezadovoljni, saj pričakovanih 
obljub niso dobili. Če bodo osebni 
dohodki v resnici boljši, se bodo de-
lavci o tem kmalu prepričali, ob pr-
vem prihodnjem izplačilu. 

Delavci so tudi zahtevali, da se jim 
poveča dodatek na turnusno delo, da 
se opravi primerjava plač med tovar-
nami v Kranju in ptujsko enoto, da se 
pove, koliko delavcev v Kranju je 
»vezanih« na proizvodnjo avtomobil-
skih zračnic v Ptuju in da se delovna 
mesta na novo ovrednotijo. Primerja-
va osebnih dohodkov je pokazala, da 
so Ptujčani med vsemi tovarnami s 
plačami na začetku spodnjega dela le-
stvice. Februarske bruto plače so bile 
za 8,1 odstotka višje kot decembra 
1990. V primerjavi s Savo pa so bile 
višje za 5,2 odstotka, predvsem zaradi 
turnusnega dela. 

Na četrto zahtevo koliko delav-
cev je v Kranju vezanih na proizvod-
njo v Ptuju, odgovora niso dobili. 
Prav tako so se morali zadovoljiti z 
odgovorom, da njihovih delovnih 
mest ne bodo na novo ocenjevali. Pri-
merjava delovi.ih mest je pokazala, 
da so že sedaj med bolje ocenjenimi. 
V bodoče pa naj bi bilo takšnih doda-
tkov pri plačah, čim manj, največ do 
deset odstotkov. Zato pa naj bi bila 
osnovna plača višja. 

Višji turnusni dodatek, (za pet od-

stotkov) doslej je znašal 15 odstotkov, 
bodo izplačali vsem vulkanizerjem in 
izmenovodjem, ki so delali v štirih iz-
menah. Zanimanje na zboru delavcev 
je zbudila tudi ugotovitev, da je pri 
prejšnji plači prišlo do nepravilnega 
izfačuna. 

Edi Hojnik, vodja DE Avtozračni-
ce, pravi, da niso problem samo nizki 
osebni dohodki. V zadnjem času ima-
jo tudi veliko težav pri zagotavljanju 
denarja za osebne dohodke. Doslej so 
sicer plače dobivali v roku, v bodoče 
pa se ne ve, kako bo. Čimprej pa bi 
morali povečati tudi proizvodnjo. Že 
sedaj proizvajajo 4,5-krat več kot 
pred štirimi leti, ko so začeli s proiz-
vodnjo avtozračnic. Težave imajo 
predvsem zaradi tega, ker delavce na 
novo zaposlujejo. Zato nastajajo vrze-
li v organizaciji dela, v proizvodnji in 
tudi kakovosti izdelave. Trenutno je v 
DE Avtozračnice zaposlenih okrog 
220 delavcev, letos so jih na novo za-
poslili 16. Zaradi velikega povpraše-
vanja po njihovih izdelkih delajo se-
dem dni v tednu, tudi ob nedeljah. 

Letos bodo izdelali okrog štiri tisoč 
ton zračnic, in to predvsem za tuje tr-
žišče. Dnevno izdelajo od 13 do 14 ti-
soč zračnic za tovorna, osebna, polto-
vorna in industrijska vozila. Lani no-
vembra je solastnik firme Semperit iz 
Avstrije nehal proizvajati zračnice, 
zato je bila vsa proizvodnja prenese-
na v Ptuj. To pa pomeni tudi več dela 
za ptujsko enoto. V štirih letih so po-
stali edini proizvajalec avtozračnic v 
koncemu Continental. vi(} 

HOTEL ZLATI NOJ BODO ODPRLI JUNIJA 

Preteklost v rokah tožilca, 
bodočnost v rokah firme BDP 
Drugi ptujski hotel Zlati noj še zmerom buri duhove. Zaradi suma, 

da naj bi prejšnja oblast v tej zvezi sklepala pogodbe v škodo ptujske 
občine, je bila cela zadeva predana javnemu tožilcu. Delegati ptujske 
občinske skupščine so temeljito poročilo o gradnji hotela in zapletih do-
bili že na februarskem zasedanju, na drugi marčerski skupščini pa še 
pojasnilo, da dokler tožilec ne bo končal pregleda, novih informacij ne 
bo. Poleg tega pa y Sekretariatu za turizem, gostinstvo in trgovino pri-
čakujejo, da sestavljalci najrazličnejših zgodb o Zlatem noju ne bodo 
»združevali« preteklosti s sedanjostjo. Preteklost je v rokah tožilca, se-
danjost pa firme BDP in tudi ptujske Mercator Izbire Panonije. Firma 
BDP je sklenila z Mercator Investo Ljubljana pogodbo o najemu in na-
kupu za ceno 1,3 milijona nemških mark. 

Peter Vescnjak, občinski mini-
ster za turizem, pravi, da so se 
stvari začele zapletati, ker Mer-
cator Investa Ljubljana kot inve-
stitor in pogodbeni partner ni 
pravočasno končal investicije. 
Hotel Zlati noj bi moral pričeti 
poslovati že konec decembra leta 
1989, ko naj bi tudi zaposlili 14 
delavcev. 

Ker do tega ni prišlo, so prvo-
tni rok podaljšali. Po pogodbah 
o zakupih sob z nekaterimi ptuj-
skimi podjetji in Mercator Inve-
sto, naj bi hotel bil zgrajen do 
30. 5. 1990. Tudi ta rok ni »zdr-
žal«. Zato bi sklad za nova delo-
vna mesta lahko zahteval vrnitev 
kredita, ki je bil dan brezobre-
stno v višini enega milijona nem-
ških mark oziroma natančneje v 
znesku 952.835 nemških mark. 
Ptujska občina pa je še nadalje 
vztrajala v želji, da bi se investi-
cija kljub temu končala in se pri-
dobile nove hotelske zmogljivo-
sti. Na seji Izvršnega odbora 
sklada za nova delovna mesta 
ptujskega gospodarstva so rok 
vnovič podaljšali. Najprej je 
sklad sicer pri banki vložil zahte-
vo po vrnitvi revaloriziranega 
zneska kredita, a je ni uresničil. 

Peter Vesenjak nadaljuje, d a j e 
bila storjena napaka v tem, da 
investicija ni bila pravočasno 
končana in da se morda ni do-
volj dosledno nastopalo proti 
Mercator Investi. Pri tem pa 
opozarja še na nekaj drugega: na 
vsebino pogodbe med predstav-
niki občine Ptuj in Mercator In-
veste. 

Kakšni so bili odlivi sredstev iz 
ptujske občine na račun Marcator 
Investe za gradnjo hotela Zlati 
noj? 

Bivši dom JLA (sedaj nedo-
končani hotel Zlati noj) je Skup-
ščina občine Ptuj kupila za okrog 
170 tisoč nemških mark. S tem je 
postal njena lastnina. 25. aprila 
1989 je sklenila pogodbo o pre-
nosu pravice uporabe stavbe v 
Prešernovi 6 na Mercator Inve-
sto, ki se je pogodbeno obvezala, 
da bo zgradila hotel visoke kate-
gorije B do določenega datuma. 
Občina Ptuj se je kot drugi po-
godbeni partner obvezala, da 
prenese stavbo v Prešernovi 6 
brezplačno na Mercator Investo. 
Znesek vrednosti odkupa pa je 
bil vključen v kredit. Občina se 
je namreč v pogodbi tudi obve-
zala, da bo iz Ptuja na račun 

Mercator Investe nakazala pri-
bližno tri milijone 300 tisoč nem-
ških mark. 

Iz sklada za nova delovna me-
sta je bilo nakazanih že omenje-
nih 952.835 nemških mark. Inve-
sta je »pridobila« tudi denar 
ptujskih podjetij, ki bi ga ta mo-
rala plačati v sklad za nerazvite. 
Ta denar je »šel« za Investino 
naložbo v Dravogradu. Milijon 
nemških mark pa naj bi prinesle 
pogodbe, po katerih so ptujska 
podjetja vnaprej za deset let za-
kupile postelje. Določila teh po-
godb pa veljajo tudi za nove 
upravljalce oziroma bodoče last-
nike. Skupaj torej iz takšnega ali 
drugačnega vira okrog tri milijo-
ne nemških mark. Poleg tega si 
je Mercator Investa »pridobila« 
lastništvo nad Zlatim nojem in s 
tem izključno pravico do proda-
je. 

Nova oblast je dala hotel oce-
niti. Uradni cenilec je ugotovil, 
da znaša vrednost vseh opravlje-
nih del od prevzema hotela do 
današnjega stanja, ko je hotel 
dan v najem, okoli dva milijona 
600 tisoč nemških mark. Torej za 
400 tisoč mark manj, kot se jih je 
»odlilo« iz ptujskega gospodar-
stva. V zameno za »odliti« denar 
imajo nekatera ptujska podjet ja 
zakupljene sobe oziroma 15 po-
stelj po 50-odstotni ceni za dobo 
desetih let. Skupščina občine 
Ptuj pa je za nagrado dobila v 
trajno uporabo eno sobo. 

Mercator Investa je glede na 
sklenjene pogodbe formalnopra-
vno lastnik hotela Zlati noj in 
ima pravico hotel prodati ko-
murkoli želi, četudi posojenega 
denarja ni vrnila. Poleg tega trdi. 

da je v hotel ogromno vložila. 
Tako je januarja sklenila kupo-
prodajno pogodbo z novimi na-
jemniki (bodočimi lastniki), fir-
mo BDP, na obročno odplačeva-
nje. Firma BDP bo hotel uredila 
skupaj z Mercator Izbiro Panoni-
jo FHuj do sredine letošnjega leta. 

Preden je hotel Zlati noj prešel 
pod okrilje Mercator Investe, ga 
je hotela urediti agencija Kurent. 
Agencijo je v Ptuju s sedežem na 
Potrčevi 10 (sedež Perutnine) 
ustanovil Rajko T. Milutinovič. 
Z dovoljenji občine oziroma ob-
činske vlade je začel gradbena 
dela. Pogodba med agencijo Ku-
rent in občino Ptuj o oddaji bi-
všega doma JLA za določen na-
men je bila sklenjena 6. 12.1988. 

Po nekaj mesecih dela, ki ga je 
izvajal Stavbenik Koper-gradbe-
na operativa Ljubljana, je prišlo 
do prekinitve. Rajko T. Miluti-
novič ni imel denarja, kreditov 
pa tudi ni bilo, zato je »odšel«. 
Zgradba pa je nekaj časa same-
vala in vpila po rešitvi. Zato je 
takratni izvršni svet začel skupaj 
z gospodarstvom iskati rešitve. 
Mercator Investa je za takratne 
razmere ponudila najboljšo reši-
tev, ko je sklenila hotel zgraditi 
in urediti, v zameno za to pa naj 
bi občinsko gospodarstvo inve-
stiralo drugje. 

Peter Vesenjak pravi, da je 
vprašljiva cena rešitve Zlatega 
noja. Zato je sedaj Zlati noj pri 
javnem tožilcu. »Osebno me-
nim«, je dejal, »da gre pri Zla-
tem noju za posle, ki so škodova-
li občinskemu gospodarstvu, ob-
čini in posameznim podjetjem.« 

Pripravila: MG 

Optiplast — novo ime 
za Tovarno Jože Kerenčič 

Tovarna Jože Kerenčič z 220 zaposlenimi (v Plastdispenzerju 
jih je dodatno še 150) je na območju ormoške občine prisotna že 30 
let. Letos mineva 20 let zunanjetrgovinskega sodelovanja s firmo 
Ed. Haas iz Linza. V letu 1990 so s poglobljenim sodelovanjem z 
že omenjeno firmo ustanovili mešano družbo z omejeno odgovor-
nostjo — Plastdispenzer kakor tudi s skupnimi vlaganji z zahod-
nonemškim partnerjem KWM iz MerkUngena. Pri gospodarskem 
sodišču so že vložili prošnjo za spremembo imena firme. Novo ime 
firme bo OPTIPLAST. 

O vzroku spremembe imena 
smo vprašali direktorja Lada Fri-
ca. »Za to odločitev je več razlo-
gov. Med najpomembnejšimi je 
prav gotovo preusmeritev proiz-
vodnje v Tovarni Jože Kerenčič. 
Drugi, ki pa tudi ni zanemarljiv, 
je ustanavljanje vedno več družb z 
omejeno odgovornostjo v sloven-
skem prostoru, ki pogosto tudi no-
sijo ime lastnikov in nas s temi za-
menjujejo. Tretji razlog pa je kon-
taktiranje z zunanjim svetom, kjer 
po imenu firme običajno menijo, 
da je to privatno podjetje in da se 
tudi sam tako imenujem.« 

V Tovarni Jože Kerenčič usta-
navljajo še druge družbe z ome-
jeno odgovornostjo, predvsem s 
tujimi partnerji, po drugi strani 
pa se preostanek programov če-
dalje bolj osamosvaja. Ustanovi-
li so profitne centre za posame-
zne skupine tehnološko zaokro-
ženih celot, ki jih bodo po vsej 
verjetnosti glede na gibanja do-
ma in v svetu in v željah po po-
vezovanju, spremenili slej ali 
prej v samostojna podjetja z 
manjšim številom izvajalcev in v 
manjšem obsegu poslovanja. V 
tržni borbi, ki vlada v poslovnem 
svetu, ocenjujejo, da jih bodo 
takšne spremembe tudi v prihod-
nje obdržale nad vodo. 

V kolektivu z 220 zaposlenimi 
(in 150 v Plastdispenzerju), kljub 
racionalizaciji proizvodnje ne 
bodo zmanjševali delovnih mest, 
temveč nameravajo, kolikor jim-
nove naložbe uspejo, delavce še 
dodatno zaposlovati. V lanskem 
letu so v naložbo za razširitev 
proizvodnje vložili 15 milijonov 
dinarjev in še dodatno 1 milijon 
nemških mark. V letošnjem letu 
zaključujejo gradbeno instalacij-
ska dela v novih proizvodnih 
prostorih za profitni center piha-
ne embalaže, za katerega so po-
leg tekočih del odšteli slabih 5 
milijonov dinarjev, prostore na-
meravajo še opremiti z novo 
opremo v vrednosti 3 milijonov 

nemških mark. To finančno zao-
krožitev pa jim otežkočajo naše 
politične razmere. Bojijo se, da 
se jim morda izmuzne iz rok, ker 
se zunanji partnerji ne zadovolji-
jo več z garancijo naših bank. 

Poslovno leto 1990 so sklenili 

s pozitivno bilanco, čeprav z 
majhnim dobičkom, vendar so se 
v drugi polovici lanskega leta 
ubadali z likvidnostnimi težava-
mi, kljub temu da so bile mese-
čne realizacije in najeti krediti v 
ugodnem sorazmerju. Ker pa se 
pojavlja tudi sezonski značaj 
prodaje, je toliko težje zagotoviti 
dovoljšnja sredstva za normalno 

poslovanje. »Normalno bi bilo, 
da so pri takšnem poslovanju sou-
deležene poslovne banke, s kateri-
mi poslujemo, vendar temu ni ta-
ko. Glavni del obratnih sredstev si 
moramo zagotoviti na sivem de-
narnem trgu, kar v končni fazi 

draži proizvodnjo in končne izdel-
ke«, je med drugim povedal La-
do Fric. 

Lansko leto so sprejeli tarifni 
del kolektivne pogodbe, v letoš-
njem marcu pa še ostalega. Žal 
pa so morali znižati osebne do-
hodke za 20 odstotkov, ki pa jih 
šele letos počasi vračajo v nor-
malni okvir. Računajo, da bodo 

osebni dohodki v mesecu maju 
vsaj na minimumu kolektivne 
pogodbe. Z drugimi besedami 
pomeni to, da so plače v Tovarni 
Jože Kerenčič nizke in da ob tak-
šni draginji delavci ne morejo bi-
ti zadovoljni. Tega pa se Lado 
Fric kot direktor zelo dobro za-
veda. 

Problemi na finančnem po-
dročju nastajajo tudi zaradi zna-
nih težav na jugoslovanskem de-
narnem področju, kjer se jim 
stvari ne odvijajo tako, kot so si 
jih začrtali. »Kljub temu pa osta-
jamo optimisti, ker nam nič dru-
gega ne preostane, z upanjem, da 
ne bo prepozna sanacija bank in 
s tem gospodarstva na eni strani 
in da bo v vladnih krogih in par-
lamentu prevladalo prepričanje, 
da je najprej potrebno kaj ustva-

riti in šele nato deliti, ne pa tako, 
kot se danes dogaja, ko se v par-
lamentu kregajo o absolutnih 
vrednostih, namesto da bi bila 
osnova odstotek družbenega pro-
izvoda, ne planiranega, temveč 
doseženega«, je sklenil svoja raz-
mišljanja direktor Tovarne Jože 
Kerenčič. 

Novo ime - OPTIPLAST 
poudarja dejavnost ter pomeni 
najboljši izkoristek pri proizvod-
nji plastike in nima z drugimi 
»opti« nobene povezave. Ime in 
nov znak bosta brez dvoma tudi v 
prihodnje opravičevala dosedanje 
dobro ime Tovarne Jože Kerenčič, 
ki ima v domačem in tudi zuna-
njem prometu svoj lastni imidž. 

Vida Topolovec 

Direktor Lado Fric Zunanjost tovarne 

Osma področna revija učencev glasbenih šol 
Slovenska Bistrica je letos bogata po raznih kul-

turnih prireditvah. Mednje sodi tudi osmo podro-
čno srečanje učencev glasbenih šol. Žlahtna kul-
turna prireditev je bila minulo soboto v viteški 
dvorani slovenjebistriškega gradu. Nastopili so 
najboljši učenci glasbenih šol iz Slovenske Bistric-
ve, Ptuja, Maribora, Raven na Koroškem, Ljuto-
mera, Radelj ob Dravi, Lenarta, Slovenj Gradca in 

iz Murske Sobote, pogrešali pa so mlade glasbenike 
iz ormoške glasbene šole. 

Poslušalci in starši nastopajočih učencev, bilo 
jih je za tri četrt viteške dvorane, so bili produk-
cijo mladih glasbenikov zelo zadovoljni. Se pose-
bej je bila prijetna zavest, da se nam ni potrebno 
bati, da bi na Slovenskem zmanjkalo glasbenikov 
tudi za zahtevnejšo glasbo. \ T 
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Turistični 
rally 

T o k r a t vas A M D M o t o t u r i s t iz Le-
n a r t a vabi , d a p r a z n i k e o b 1. m a j u 
prež iv i te m a l o d r u g a č e . 

Vse, ki u ž i v a j o o b zan imiv i vožn j i , 
v a b i m o n a tur is t ični rally v n e z n a n o 
na pot i , do lg i 37 km. 

Pr i javi te se l a h k o v recepci j i m o t e l a 
Vindiš , k j e r b o s t e dob i l i t u d i p o d r o b -
ne i n f o r m a c i j e , k a k o in k a m . Za ude-
l ežbo p o t r e b u j e t e a v t o m o b i l , sovozni -
ka in ve l iko d o b r e vol je . N a ci l ju vas 
č a k a p r e s e n e č e n j e ; p o razglasi tvi re-
zu l t a tov pa s ledi p r o m o c i j a p o d m l a d -
ka v m o t o k r o s u . 

V a b i m o vas k s o d e l o v a n j u — č l ane 
in n e č l a n e A M D M o t o t u r i s t . Turisti-
čni rally bo v S O B O T O , 27. aprila 
1991, s startom ob 10. uri. 

»Sejem«! 
še živi 

Prišla j e p o m l a d n a p l a n , s t em pa 
s o se zače la de l a n a p o l j u . Z a vas s m o 
pr ip rav i l i s e j em k m e t i j s k i h s t ro jev , vr-
t i čka rsk ih s t ro jev in vsega p o d o b n e -
ga , ka r v a m je d o m a o d v e č . S t em lah-
k o p r i d e t e in t o p r o d a t e na s e j m u 
p r e d h l a d i l n i c o v L e n a r t u . 

S e j e m je zaživel , a v t o m o b i l o v j e 
v e d n o več, le k m e t i j s k e s t ro j e pogre -
š a m o . Vel iko j e p o v p r a š e v a n j a pri 
k m e t i h p o n j i h , le p r o d a j a l c e v ni o d 
n i k o d e r . 

T o r e j vab l j en i vsi, t isti , ki p r o d a j a t e 
in tisti, ki k u p u j e t e , v s a k o n e d e l j o 
m e d 8. in 12. u ro . 

A M D M O T O T U R I S T L E N A R T 

Ali bo znižanje proračuna občine 
Lenart za 5,7 % prava odločitev? 

ž e nekaj časa vam nismo poročali, s čim se ubadajo člani IS 
Skupščine občine Lenart. Seveda so bili v tem času »aktivni«. Na 
vseh letošnjih sejah so žgoče obravnavali občinski proračun za leto 
1991. Ali bo sedaj tisto »ta pravo« bodo seveda rekli poslanci na svoji 
8. seji, ki bo v četrtek, 18. aprila 1991. Takrat bodo dobili v razpravo 
predlog proračuna občine Lenart, ki je v primerjavi z osnutkom 
zmanjšan za 5 ,7% ali od 120.282,000,00 din na 113.424.000,00 din. 
Znižanje globalnega obsega proračuan je povezano s prizadevanji go-
spodarstva in drugih dejavnosti v Republiki Sloveniji, da se zmanjša-
jo obveznosti, ki se plačujejo iz gospodarstva in da se začne postopek 
racionalizacije na vseh področjih, ki se financirajo iz sredstev prora-
čuna. 

Ob splošnem pomanjkan ju sredstev se je IS opredelil, da bo dal 
določeno prednost sredstvom za gospodarsko infrastrukturo, pred-
vsem za komunalno in cestno dejavnost, čeprav predvidena sredstva 
še zdaleč ne zadoščajo za izvajanje vseh nalog. Vse to je ob zmanjšani 
skupni vsoti proračuna zahtevalo sorazmerno veliko znižanje sredstev 
za področje družbenih dejavnosti, pa tudi za delo državnih organov. 
IS je mnenja, da se naj na področju družbenih dejavnosti izvedejo 
nujne racionalizacije, saj t renutne gospodarske razmere ne dovoljuje-
jo ohranitve vseh dosedanj ih pravic. J K 

Lastnik lenarškega motela daje predloge 
za razvoj turizma 

Med pestrim dnevnim redom seje IS, ki je bila v torek, 
9. aprila 1991, so člani vlade razpravljali tudi o predlogih 
Stanka Vindiša, lastnika motela v Lenartu. 

Stanko Vindiš je predložil v obravnavo organizacijsko 
razvojne usmeritve turizma v občini Lenart, kjer med dru-
gim predlaga: 

— selektivno davčno politiko do določenih dejavnosti 
v turizmu, 

— postopno odstranitev družbene lastnine na področju 

turističnega gospodarstva, 
— ustanovitev državne agencije za razvoj turizma na 

nivoju občine, 
— koordinirano razvijanje podobe turističnega izdelka 

Lenarta. 
Iz predlogov pa izhaja tudi interes lastnika motela, da 

bi njegov motel prevzel nekatere organizacijske naloge 
oz. vlogo koordinatorja aktivnosti vseh udeležencev, ki 
lahko k razvoju turizma karkoli pripomorejo. j. K. 

V Agisu bijejo preživetveno bitko 
»Gospodarsko stanje podjet ja 

je izredno težko. Ce smo še do 
pred kratkim govorili o sanaciji 
razmer, si sedaj prizadevamo, da 
bi preživeli. Ohraniti želimo pro-
izvodne programe in čim večje 
število delovnih mest. 

Razmere v slovenskem in ju-
goslovanskem gospodarstvu so 
vse prej kot normalne. Vsak dan 
se srečujemo z novimi težavami. 
Politično stanje v državi pa jih 
samo še povečuje. Naši kupci so 
v podobnem položaju kot mi. 
Praviloma so nelikvidni, plačuje-
jo z velikimi zamudami. Zaradi 
takšnih razmer smo izdelali pro-
gram za reševanje težav z naslo-
vom: Sanacija in reorganizacija 
družbenega podjetja Agis. 

Ocenjujemo, da gre za kako-
vosten program. Vse, kar je v 
njem zapisano, je pogojeno z 
normalizacijo razmer v celotnem 
gospodarstvu. Smo del kovin-
sko-predelovalne industrije in 
dokler se ta ne sanira, tudi naša 
sanacija ni mogoča. 

Program smo predložili ban-
kam, republiškemu in občinske-
mu izvršnemu svetu. Pričakuje-
mo pozitivno stališče in podpo-
ro. Projekt ima dva cilja: druga-
čno organiziranost podjetja in po-
večanje lastnega kapitala podjetja 
(dokapitalizacijo). 

Agis bo holding — delniška 
družba, ki bo upravljal in finan-
ciral štiri družbe z omejeno od-
govornostjo oziroma štiri samo-
stojna podjet ja . Takšna oblika 
organiziranosti bo omogočala 
boljši vpogled v upravl janje in 
izvajanje določenih poslovnih 
funkcij . Omogočala pa bo tudi 
lažji prehod v druge lastninske 
odnose, na pos topno privatizaci-
jo podjet ja . 

Lastni kapital podje t ja bi mo-
ral znašati 50 in več odstotkov, 
trenutno znaša dvajset. Kot gla-
vne možne financerje oziroma 
vlagatelje vidimo banko, republi-
ško vlado in naše dobavitelje ozi-
roma bodoče delničarje. Delno 

bomo podjet je dokapitalizirali 
tudi z uvedbo delnic, zaposlenih 
delavcev v Agisu, vendar šele v 
drugi etapi, po uspešno izvedeni 
reorganizaciji,« je povedal direk-
tor Agisa Jože Botolin. 

Kako daleč ste z reorganizacijo 
podjetja? 

»Vsi projekti so končani. Na 
novo se bomo organizirali maja. 
Podjetja pa se bodo registrirala 
juni ja ali julija, kar je odvisno od 
obsega težav, s katerimi se bomo 
srečali v prehodnem obdobju.« 

Kakšen Je vaš program lastnin-
ske preobrazbe? 

»Velik del lastninske preo-
brazbe bomo izvršili z dokapita-
lizacijo. Menim, da delavci ali 
zasebni sektor nima tega kapita-
la, da bi lahko odkupili sedanji 

Jože Botolin: »Agis ne bo šel v 
s t eča j . . . « (Posnetek: OM) 

Agis in da bi tako prešel v zaseb-
no lastnino.« 

Kakšne pa so trenutne razmere 
v proizvodnji? 

»Razmere so težke. Problem 
ni več samo zagotavljanje denar-
ja za osebne dohodke in pokriva-
nje obveznosti do proračuna, 
bank in drugih, temveč tudi na-

kup določenih polizdelkov, suro-
vin in drugega za nemoteno pro-
izvodnjo. Zato smo se v letošnjih, 
treh mesecih srečevali z občasni-
mi motnjami v proizvodnji. 

Glavni problem je nenormal-
no pomanjkan je denar ja kot pla-
čilnega sredstva. Prilivi so sicer 
visoki, vendar jih je več kot 75 
odstotkov v obliki kompenzacij , 
terjatev, plačil v blagu in podob-
nem. Podjetje potrebuje za nor-
malno poslovanje vsaj petdeset 
odstotkov prilivov v gotovini.« 

Koliko pa so resnične govorice 
o tem, da gre Agis v stečaj? 

»Te govorice krožijo že dal j 
časa. S terjatvami pokrivamo vse 
naše dolgove - kratkoročne ob-
veznosti in še del dolgoročnih — 
zato ni nobenih razlogov, da bi 
šel Agis v stečaj. Gotovo pa je, 
da je bila zadnja blokada, ki je 
trajala celih 90 dni, zaskrbljujo-
ča. Poudariti pa velja, da smo bi-
li blokirani zaradi naporavnanih 
davkov in prispevkov. To pa ni 
takšna blokada, zaradi katere bi 
moralo podjet je v stečaj oziroma 
likvidacijo.« 

Delavci so zaradi stanja v Agi-
su zelo nezadovoljni. 

»Priznati je treba, da pozitivne 
bilance ohran jamo predvsem z 
nizkimi osebnimi dohodki , ki so 
na ravni lanskega povprečja in 
močno zaostajajo za osebnimi 
dohodki v gospodarstvu občine 
in Slovenije. 

Osebni dohodki , ki več ne za-
gotavljajo socialne varnosti, ne 
morejo zadovoljevati delavcev. 
Žal pa v tem trenutku drugih 
možnosti ni. 

Podjet je mora preživeti in po-
čakati na tiste spremembe v slo-
venskem gospodarstvu, ki bodo 
omogočale normalno poslova-
nje. Prepričan sem, da je naš pro-
izvodni program dober, sprejem-
ljiv za državo Slovenijo in evrop-
sko tržišče ter je za to pomembna 
bodočnost .« 

M G 

Ko ugasne življenje... 
je potrebno mnogo: bližina, soču-

tje, ljubezen. Potrebnih pa je tudi 
mnogo poti, preko katerih urejamo 
vse, kar je potrebno. Od I. januarja 
1991 je prevzel skrb za to področje 
človekovega dela SLAVKO JANČIČ 
s svojo obrtjo z nazivom POGREB-
NE IN POKOPALIŠKE STORITVE. 
Pogovor s Slavkom je kljub naravi de-
la, s katero se vsakodnevno srečuje, 
stekel lahkotno in sproščeno kot to 
pač lahko s človekom, ki že desetletja 
dela med ljudmi praktično 24 ur dne-
vno. Zakaj? Slavko je bil namreč kar 
polnih 12 let tajnik krajevne skupno-
sti Lenart, od tega se je v okviru svo-
jega dela ukvarjal s pokopališko de-
javnostjo 3 leta. Zato predstavlja delo 
na KS iztočnico najinega pogovora. 

Slavko, ali ti Je profesionalno delo 
tajnika KS pomagalo pri sedanjem, 
prav tako profesionalnem, toda privat-
nem delu? 

»Veliko, saj se v treh letih dela, ko-
likor je KS opravljala to poslanstvo, 
veliko naučiš, spoznaš veliko ljudi in 
pridobiš veliko takšnih in drugačnih 
izkušenj.« 

Kakšen Je obseg storitev tvoje dejav-
nosti? 

»Širok, zelo širok, saj poleg celotne 
organizacije pogreba nudimo tudi vse 
ostale: pripravimo pokojnika za polo-
žitev v krsto, dostavimo cvetje, vence 
in sveče, poskrbimo za vse potrebno, 
od listin do spomenikov ter objave v 
časopisu. Uresničujemo tudi vse želje 
svojcev, od fotografiranja ali snema-
nja na pogrebu do organizacije sed-
mine.« 

Kako Je s krstami? 
»Vedno imamo na voljo približno 

30 krst, svojci pa lahko izberejo med 
tistimi industrijske izdelave in tistimi. 

ki so izdelane pri mizarjih. Po sled-
njih, predvsem hrastovih, ljudje tudi 
najraje posegajo.« 

In kakšne so cene? 
»Menim, da so zelo konkurenčne, 

vsaj primerjalno z Mariborom. Pri 
nas velja npr. izkop jame 1.800,00 
din, medtem ko stane enaka storitev v 
Mariboru 4.300,00 dinarjev. Tej pri-
merjavi številčno podobno sledijo tu-
di druge usluge.« 

»NA VOLJO S M O NON-
STOP«, zagotavlja Slavko Jančič 
za svojo obrt z nazivom PO-
GREBNE IN POKOPALIŠKE 
STORITVE 

Kaj pa cena pogreba? 
»Osnovni pogreb stane okrog 

7.000,00 din, od tega so vsi, ki plaču-
jejo prispevek za socialno in zdrav-
stveno zavarovanje, upravičeni do po-

grebnine v višini 6.864,00 din, kar 
uredimo sami in odštejemo od celot-
nega zneska. Vse ostale dodatne uslu-
ge se plačajo posebej, prav vse naše 
storitve pa je možno plačati tudi na 
obroke.« 

Slavko, tvoji delavniki niso nič manj 
»polni« in naporni kot prej na krajevni 
skupnosti? 

»Manj res ne, so pa veliko bolj. Za 
nas, zaposleni smo štirje, ni ne nedelj 
ne praznikov, še noči ne. Na voljo 
smo namreč non-stop, dosegljivi pa 
preko telefonske številke 724-673. Ve-
seli smo, če nas stranke pokličejo tudi 
informativno in to ne le v primeru, ko 
se smrt bliža ali je že nastopila, am-
pak tudi v zvezi z urejanjem grobov, 
pokopališč ali zelenic.« 

Ali to pomeni, da tudi to slednje spa-
da v vašo dejavnost? 

»Da, to pomeni prav to. Urejujemo 
namreč pokopališča v vseh krajevnih 
skupnostih v občini Lenart in v kraje-
vni skupnosti Trnovska vas v občini 
Ptuj. V Lenartu urejujemo še zelenice 
pred skupščinsko stavbo in ob novi 
avtobusni postaji. Na željo strank 
urejujemo tudi posamezne grobove.« 

Slavko, ob koncu mi zaupaj še želje, 
ki te ženejo iz dneva v nov dan! 

»Izpopolnjevati in širiti ponudbo 
na kvalitetni ravni. To je danes ob 
prebujajočem se novem sistemu in ve-
liki konkurenci težko. Sploh na začet-
ku. In ta začetek ni tako kratek. Ven-
dar gledam na to zelo naravno, zdi se 
mi normalno, saj druge poti ni.« 

Najbrž res ne. Res pa je tudi, da bo 
Slavku uspelo. Toliko ga poznam, da 
to vem. Pa še privoščim mu! 

Sonja Filipič 

Rejci prašičev ustanavljajo svoje društvo 
Prejšnji četrtek, 4. 4. 1991, je bil posvet o bodoči orga-

niziranosti prašičereje v ptujski občini. 
Uvodoma so rejci kritično opozorili na težak položaj te 

panoge, predvsem zaradi prenizkih odkupnih cen praši-
čev in uvoza mesa. 

Od društva pričakujejo rejci izboljšano organiziranost 
prašičereje v zasebnem sektorju in boljšo izkoriščenost 
dosedanjih izkušenj na področju prehrane. Pospešili bi 
postopke za začetek' selekcije za kmečko rejo in oseme-
njevanje svinj. 

Prašičerejskemu društvu je pri bodočem delu obljubil 
vso pomoč OZVŽ Ptuj s svojimi strokovnjaki in svetoval-
no službo. Poudarek bi bil na ustreznem zdravstvenem 
varstvu. Pri intenziviranju prašičereje bi poskrbeli za do-
bre merjasce, organizirali tečaj za osemenjevanje in s pre-
davanji dvignili strokovno znanje rejcev, predvsem glede 
prehrane. Pri krmljenju je opazit! neupoštevanje dnevne 
potrebe živali po hranljivih snoveh glede na posamezno 
obdobje reprodukcijskega ciklusa. 

Od kZ ftuj pričakujejo, da jim bo po dogovoru pravo-
časno in v pravih količinah dobavljala dodatne kompo-
nente pri prehrambenih obrokih. • 

V kratkem bodo obravnavali novi pravilnik društva. 
Med drugim so zahtevali, da mora predvideti rejna središ-
ča, ter cene po kvaliteti oziroma po kategorijah. Bolj red-
no naj bi vodili evidenco članstva in zahtevali dosledno 
izpolnjevanje zahtev pravilnika. 

Veliko idej o bodočem delu društva pričakujejo od av-
strijskih rejcev, ki so že dalj časa uspešno združeni v svoje 
društvo, brez katerega si ne morejo več predstavljati uspe-
šne reje in plasmana prašičev. Z avstrijskimi rejci se že 
dogovarjajo o ekskurziji v Avstrijo. 

Predsednik iniciativnega odbora, Franc Požegar je ob 
zaključku posveta pozval ptujske rejce, da se organizirajo 
v prašičerejsko društvo. Treba je izboljšati pogoje in re-
zultate dela. 

Roman Zavec, mg. agr. 

Ali vas moti zvezda na slovenski zastavi? 
Pod tem naslovom je bilo že dosti napisanega, 

in ker se mi zdi vse to podobno prerekanju, sem se 
odločila, kot redna naročnica Tednika, da vam ne-
kaj napišem, kar ni samo moje mnenje, ampak ko-
likor vem, tudi drugih. 

Zastava, kakršna je sedaj, tudi če snamemo 
zvezdo, je še vedno zastava cele Jugoslavije. Tro-
bojnico smo imeli v stari Jugoslaviji. M ^ o č e so 
bile barve drugače razvrščene. Ne vem. Ce sedaj 
delate na tem, da bomo imeli novo samostojno dr-
žavo Slovenijo, mislim, da bi bilo prav, če bi imeli 

svojo zastavo povsem novo. Kakšna nam bi naj-
bol j ustrezela, to pa bo menda že kdo pogruntal . 
Imeli bi lahko enobarvno zastavo. Mogoče belo, 
in če je lipa naš slovenski zank, je lahko na beli za-
stavi lipa (drevo, vejica ali samo list). Ustrezala bi 
tudi zastava lepe zelene barve z znakom Triglava v 
sredi ali česa drugega, samo na j bo nekaj novega. 

Staro zastavo pa d a j m o z vsem spoštovanjem v 
arhiv, saj nam je dolgo služila in ni kriva, če so se 
v njenem času zgodile večje in manjše napake. 

Š. C. 

Odlok za čistejše okolje 
Tisti, ki j im je kaj do ureje-

nega in čistega okolja so veseli, 
drugi, ki jim je vseeno, v kakš-
nem okolju živijo, pa se zmrduje-
jo, češ kaj nam je še tega treba. 
Toda tistih prvih je tudi v ptujski 
občini vse več. O tem pričajo šte-
vilne pobude, pr ipombe, pritož-
be nad onesnaženo naravo, o 
tem priča nenazadnje tudi Zeleni 
telefon, kamor l judje kar po vrsti 
sporočajo ogorčenje zaradi sla-
bega odnosa do človekovega 
okolja. 

Kakorkoli že, tudi v ptujski 
občini smo pred kratkim dobili 
Odlok o ravnanju s komunalni-
mi odpadki . Bežen sprehod po 
gozdu in pogled v obcestne jarke 
ali v potoke pove, da je bil odlok 

sprejet vsaj desetletje prepozno 
— bolje pa je vsekakor zdaj kot 
nikoli. 

Na osnovi sprejetega odloka 
bo Izvršni svet Skupščine občine 
Ptuj z odredbo določil redno od-
važanje komunalnih odpadkov z 
določenih območij . Pri tem bo 
izvršni svet največ pozornosti 
posvečal zaščiti podtalnice in 
javnih vodovodnih zajeti j ter zbi-
ranju in odvozu odpadkov v str-

njenih stanovanjskih naseljih, v 
bližini opuščenih in za sanacijo 
predvidenih gramoznic ter ob 
večjih prometnicah, vse zaradi 
nevarnosti okužbe ljudi in živali. 

Po odloku bo zbiranje in od-
važanje komunalnih odpadkov 
opravljalo javno ali drugo podje-
tje, ki ga bo izvršni svet izbral na 
osnovi javnega razpisa. Za to de-
javnost je precej zainteresiranih 
zasebnih, pa tudi tujih firm, tako 
da izvajalca gotovo ne bo težko 
najti . V izvršnem svetu razmišlja-
jo tudi o ustanovitvi mešanega 
podje t ja . 

Komunalni odpadki so v odlo-
ku razdeljeni na tiste, ki jih je iz-
vajalec dolžan redno odvažati v 

tipiziranih posodah in tiste, ki so 
jih uporabniki dolžni sami nad-
zirano odlagati na ustreznem me-
stu. Med prve sodijo tudi organ-
ski odpadki , iz stanovanjskih in 
poslovnih prostorov in lažji 
drobni in proizvodni odpadki , za 
katere uporabniki menijo, da ni-
so primerni za nadal jnjo prede-
lavo. Med odpadke, ki so jih dol-
žni organizirano odlagati upo-
rabniki sami, sodi vrsta odpad-

kov: od pohištva, gospodinjskih 
strojev, odpadnega gradbenega 
materiala do fekalij iz greznic, tr-
dih usedlin cestne kanalizacije in 
zavrženih avtomobilov. Pred-
vsem slednji sedaj krasijo precej 
krajev v naši občini. 

Uporabniki bomo komunalne 
odpadke zbirali v tipiziranih za-
bojih na kolesih v tipiziranih 
smetiščnih posodah in v zabojih 
(kesonih). Te posode bo moral 
zagotoviti izvajalec odvoza ko-
munalnih odpadkov in jih dati v 
najem uporabnikom. Vsaka sta-
novanjska hiša bo morala imeti 
vsaj eno tipsko smetiščno poso-
do. Na območjih, kjer bo uvede-
no sortiranje odpadkov, bo izva-
jalec v kraju namestil ustrezno 
število tipiziranih posod za več 
uporabnikov skupaj . Gre za po-
sode, v katerih bomo zbirali po-
samezne koristne odpadke, od 
papirja , do stekla in železa. V 
odloku je posebej zapisano, da je 
potrebno obvezno sortirati papir, 
steklo, plastiko, tekstil, kovine in 
druge uporabne odpadke. 

Povsem razumljivo je, da bo 
odlaganje komunalnih odpad-
kov izven določenih odlagališč 
prepovedano. Kdor bo to kljub 
prepovedi počel, jih bo dolžan 
odstraniti na svoje stroške, sicer 
bo to na njegov račun odstranil 
proizvajalec. 

V odloku so tudi kazenske do-
ločbe, ki grozijo z visokimi kaz-
nimi izvajalcu odvoza komunal-
nih odpadkov. Izvajalec je lahko 
za napake pri izvajanju odvoza 
kaznovan tudi s 30 tisočaki, ka-
zen grozi tudi odgovorni osebi. 
Kazen bo lahko doletela tudi 
nas, če ne bomo upoštevali dolo-
čenega režima zbiranja in odvo-
za odpadkov, ko bo le-ta uveden 
v našem kraju. Kaj hitro smo 
lahko ob nekaj tisočakov. Sicer 
pa je naša največja kazen s sme-
tmi založeno okolje, kjer živimo. 

JB 

Kmalu tudi v naših vaseh 
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POPIS — Letos pa zgodaj ženeš na pašo... 
1991 —Ah, kaj paša ! Nočem, da bi se popisovalec pase! na živini. 

N I G R E H 

— Že enajsti dan popisa je, popisovalca pa od nikoder 

— 77, a nam bodo most tudi popisali? 

JUGOSLA VIJA ŠE L 
TEDNIK, 15. aprila 1971, 3. stran 
. . . skratka, napraviti republike samostojne, odgovorne v celoti za svoj razvoj, zvezi pa 
prepustiti samo tisto, kar je nujno . . . 

JUGOSLA VIJA ŠE 2. 
TEDNIK, 16. aprila 1981, 1. stran 
. . . povsod sta bili izraženi enotna podpora ukrepom za obvarovanje bratstva in enotnosti 
jugoslovanskih narodov in narodnosti ter zaupanje, da bodo vodstvo A P Kosova in vsi 
socialističnemu samoupravljanju zvesti Albanci skupaj z drugimi narodi in narodnostmi, 
ki žive v SAP Kosovo, sposobni sami stvari urediti. . . 

JUGOSLA VIJA ŠE 3. 
TEDNIK, 4. aprila 1991, 3. stran 
. . . sicer pa se v Jugoslaviji vzporedno z vojno med Hrvaško in Srbijo odvija pravi spopad 
na zveznem nivoju, kjer bi moral kapitulirati Markovič. . . 

ioooooorx»cx»ocxMooooooocxxioocxxxxxxioooociixxxjtx 

— Prosim ene dolge spodnje hlače. 
— Kako dolge naj bodo? 
— Od oktobra do aprila. * 

• -
— Gospod, ali imate kaj za carino? 
— Za carino nič! Vse je zame in za 

mojo družino! 

— Ali imate kakšno sobo s tekočo 
vodo? 

— Imeli smo jo, pa smo letos popra-
vili streho! 

_ O _ 
— Dragi, če me boš še enkrat tako 

poljubil, bom za zmeraj tvoja. 
— O, hvala za opozorilo! 

ČIGAV SPOMENIK JE PTUJSKA OBVOZNICA? 
Republiški! Le dneva »odkritja« republika še ni objavila, ker nima (?) kritja, da bi 
pokrila cestišče še z drugo plastjo asfalta. 

NEPODKUPUIVA MINISTRICA ZA ŠOLSTVO! 
Včasih so učenci učiteljem nosili kure in jajca, danes ravnatelji vabijo ministre, da bi 
ti spoznali šolske kolektive, ravnatelji pa dobili »žegen« za stolček. Na eni od osnov-
nih šol v ptujski občini so ministrici za šolstvo spekli celo gibanice. Ministrice pa ni 
b i l o . . . 

HALOŠKA ZVEZA V ILEGALI? 
Neuradni viri pravijo, da je predsednik zaradi pisanja po časopisih užaljen in name-
rava odstopiti. Pa ne, da bo odstopila tudi zveza? 

NI VSE ZLATO, KAR SE SVETI 
To zdaj vedo že tudi tisti, ki so prek sklada za nova delovna mesta prispevali za Zlati 
noj, da lahko zdaj, ali pa še bodo potrkali na vrata zavoda za zaposlovanje. 

ZGLEDI VLECEJO . . . 
Seli se občinska uprava, sliši se, da naj bi se selila pošta, gimnazija . . . Zdravila za ta 
virus še ni, od kod potem denar? 

Jože se je smilil zobo-
zdravniku, zato mu je ta 
ponudil šilce žganja. In 
potem še eno, in še eno. 
Nato ga je vprašal: 

— No, ali imate zdaj 
kaj več korajže? 

— O, to pa, to! Rad bi 
videl tistega, ki bi se upal 
dotakniti mojega zoba! — 

- • -

Avtomobilist je povozil 
petelina. Izstopi iz avto-
mobila in reče kmetici: 

— Ne jezite se, petelina 
vam bom nadomestil. 

— Že, že, samo ne vem, 
če vas bodo kokoši mara-
le! 

- • -

— Obtoženi, upam, da 
vas zadnjič vidim na so-
dišču. 

— Greste že v pokoj? 

Leo Kremžar, Radio Maribor: »Samo nasmeh je bolj gre-
nak « 
Dr. Janez Jerovšek, RTV Slovenija: »Pojdmo na Štajer-
sko, gledat kaj delajo...« 
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V vsakdan jem živl jenju se po-
gosto s r eču jemo z napovedova -
n jem p r ihodn j ih dogodkov v 
obliki vremenskih napoved i , ho-
roskopov, špor tn ih stav, iger na 
srečo itd. Vprašan je , ki si ga bo-
mo zastavili, je, d o kol ikšne mere 
gotovosti l ahko n a p o v e m o , kako 
se b o d o odvijal i clogodki v pri-
hodnos t i . Ce bi komu to napove-
d o v a n j e zares uspelo, bi hitro 
obogate l , sa j bi pobra l vse glavne 
dob i tke v raznih igrah na srečo 
in s tavah. Žal t emu ni tako. 

Ljudi je že v davnini zan imalo , 
kako b o d o živeli v p r ihodnos t i , 
ali b o d o srečni, kol iko časa b o d o 
živeli, ali bo nj ihov nas lednj i 
o t rok deček ali dekl ica itd. Voj-
skovod je so zanimal i izidi priča-
kovanih bitk, po l jede lce pr ihod-
nja letina, lastnike ladij , ali bo 
tovor s rečno p repe l j an itd. Že 
pred tisočletji so se pojavljal i 
preroki , ki so napovedova l i do-
godke v pr ihodnos t i . Pri tem so 
se zanašali na las tno intuici jo ali 
pa so opazoval i d robov je žrtvo-
vanih živali. Posebno z n a n o pre-
ročišče v klasični Grči j i ĵ e bi o v 
Ateninem svetišču v Del f ih , v ka-
terem so iskali pod l ago za svoje 
odloči tve tudi grški kralji . 

Kako m o č n o so bili l j ud je pre-
pr ičani v neizbežnost , da se bo 
zgodi lo to, kar j e bilo p re rokova-
no, nam p o t r j u j e s tarogrški mit o 
O jd ipu . P o d a j m o na k ra tko nje-
govo vsebino. Kra l j Laj in kralji-
ca Jokas ta sta v lada la grškim Te-
bam. Ker nis ta dobi la otrok, je 
Laj vprašal za svet de l fsko prero-
čišče. Odgovor i l i so mu, n a j rajši 
os tane brez o t rok , sicer bo sin 
ubil očeta. Ko se mu je čez neka j 
časa rodil O j d i p , se je Laj ustra-
šil p re rokbe in ukazal svojemu 
s lužabniku , n a j o t roka ubi je . Slu-
žabn iku se je O j d i p zasmilil, za to 
^a j e pustil pri živ j en ju in zgodi-
o se je , d a j e prišel O jd ip na 

dvor sosedn jega kor intskega kra-
lja, ki ga je posvoj i l , pri čemer je 
bil O j d i p prepr ičan , da sta ko-
rintski k r a j in kral j ica n jegova 
p rava starša. Ko je nekoč vprašal 
o svoji p r ihodnos t i de l fsko pre-
ročišče, so mu prerokoval i , da bo 
ubil svojega očeta in se poročil s 
svojo mate r jo . Tega se je O jd ip 
ustrašil , za to se je odselil s ko-
r intskega dvora ter taval p o deže-
li. Pri tem je na poti v p rep i ru 
ubil nekega popo tn ika . To je bil 
n jegov oče Laj in t ako se je iz-
polni l prvi del p re rokbe . M e d 
tem je v Tebah gospodova la stra-
šna Sfinga, ki j e ubila vsakogar , 
k d o r ni znal odgovori t i na vpra-

O napovedovanju prihodnosti 
šanja , ki jih je zastavljala. Pre-
magal bi j o lahko s amo tisti, ki bi 
bil dovol j bister in bi razrešil nje-
no uganko . To se je posrečilo Oj-
d ipu . V zahvalo so ga meščani 
imenovali za tebanskega kralja 
in ga poročili s kral j ico Jokas to , 
to re j n jegovo mater jo . Tako se je 
uresničil tudi drugi del prerokbe. 
Razplet mita je tragičen. Ko Oj-
d ip in Jokas ta odkr i je ta kruto 
resnico, si Jokasta vzame življe-
nje, O jd ip pa se oslepi. Mit kaže, 
kako zelo so bili stari Grki pre-
pričani v neizogibnost tega, da se 
bo pre rokba uresničila. 

Zlasti v s redn jem veku se je 
m o č n o razširilo p re rokovan je iz 
zvezd. V tem o b d o b j u , pa tudi 
pozneje , so imeli posamezni vla-
dar j i svoje osebne astrologe, ki 
so j im vsak d a n sestavljali horo-
skope. Astrologija temelji pred-
vsem na geocent r ičnem sis temu, 
to je na napačn i predpos tavki , 
da je Zemlja središče vesolja in 

da se gibl jejo Sonce, planeti in 
zvezde okoli nje. Pri tem navi-
deznem gibanju p r iha j a jo Sonce, 
planet i in zvezde v do ločene na-
videzne medsebo jne lege, na 
podlagi tega pa n a p o v e d u j e j o 
astrologi p r ihodnos t . V resnici 
vemo, da je središče sončnega si-
s tema Sonce in da po tu je jo pla-
neti z Zeml jo vred okoli Sonca. 
Sonce pa je le ena od zvezd v na-
ši galaksiji ter s k u p n o s sončnim 
s is temom kroži okoli središča te 
galaksi je . Takšnih galaksi j je v 
vesolju brez števila, ves čas pa 
nekatere o d m i r a j o in nas t a j a jo 
nove. Nekol iko n e n a v a d n o je, da 
bi od neskončnega števila zvezd 
le nekatere , ki ses tavl ja jo dva-
najs t znanih ozvezdi j (Oven, Bik, 
itd.) vplivale na p r ihodnos t posa-
meznikov, ostale pa ne. Vem, da 
ni mogoče človeka, ki je v neka j 
t r dno prepr ičan , prepričat i o nas-

p r o t n e m ; nekateri še vedno ver-
j ame jo , da je Zemlja ploščata , si-
cer ne bi pred leti v Angliji usta-
novili Društva za ploščato Zem-
ljo. Pret i rano vnetim zagovorni-
kom horoskopa p r iporočam, na^ 
p r imer j a jo ho roskope razirčnih 
sestavljalcev. Ugotovili bodo , da 
se napovedi v glavnem ne u jema-
jo. Ce bi bila p r ihodnos t »zapi-
sana« v zvezdah, bi j o morali vsi 
astrologi enako dojet i in razni 
horoskopi bi se moral i u jemat i . 
Ker se l judje ro jeva jo pr ibl ižno 
e n a k o m e r n o skozi vse leto, leto 
pa je razde l jeno na dvana js t oz-
vezdij (v katerih se navidezno za-
držuje Sonce med svojim navi-
deznim g iban jem po nebesni 
ekiiptiki), velja vsak odstavek 
ho roskopa (od dvana js t ih ) za 
eno dvana j s t ino človeštva, to je 
za neka j sto mi l i jonov l judi, mo-
ških, žensk, o t rok, ostarel ih. To-

liko l judi, ki so t ako različni, pa 
ne more imeti enake pr ihodnos t i . 
O horoskop ih le še tol iko: spre-
j e m a m h u a o m u š n o nap i sane ho-
roskope, ne pa tistih zelo resnih, 
zlasti pa ne takšnih , ki pri suge-
stibilnih osebah lahko vpl ivajo 
na n j ihove odloči tve in i m a j o 
lahko zanje da l jnosežne negati-
vne posledice. 

Pred neka j sto leti je živel zna-
ni napoveclovalec pr ihodnos t i 
Nos t r adamus , katerega knj iga 
3erorokovanj še danes kroži med 
judmi . Posamezniki so prepr iča-
ni, d a j e N o s t r a d a m u s napoveda l 
vse p o m e m b n e j š e d o g o d k e v 
zgodovini . Njegove napovedi pa 
so vse zelo sp lošne in oh lapne . 
N o b e n a od njih ni na pr imer v 
obl iki : »Tega in tega leta, tega in 
tega dne, ob tej in te j uri bo ta in 
ta k ra j zadel meteori t .« V njego-

vih napoved ih je ali izpuščen to-
čen čas d o g o d k a ali k ra j dogod-
ka ali pa je dogodek opisan zelo 
megleno, t ako da si je mogoče 
prerokbe razložiti na več načinov 
m zaradi tega l ahko drže, l ahko 
pa tudi ne. 

Vedeževanje je prece j razširje-
no še danes . Pri tem si vedeževal-
ci p o m a g a j o med drugim s karta-
mi, s teklenimi kroglicami, opa -
zovan jem dlani ali kavne usedli-
ne. Z vedeževan jem ne povzroča-
j o škode, sa j n a p o v e d u j e j o pred-
vsem pri je tne d o g o d k e , ki o nj ih 
nj ihove s t ranke žele slišati — na 
pr imer s amskemu dekletu , da b o 
kmalu spoznala fan ta in p o d o b -
no. Takšni vedeževalci morajo* 
imeti tudi pr i ro jen čut za ps iho-
logijo, če žele uspešno opravl ja t i 
SVOJO obrt . 

Se n a d a l j u j e 

A me ljubiš Laingova zgodba A me ljubiš je 
vsakdanja življenjska zgodba o 
(ne)priznanju prevare moškega oziro-
ma ženske, s katerim partner živi. Je 
običajna zgodba o odnosu med žen-
sko in moškim, o večnem vprašanju, 
ali me ljubi in zakaj me ljubi. Čeprav 
so se je mladi igralci lotili z nekakšno 
zadrego, kako zgolj skozi dialog pred-
staviti »filozofijo« nekega partner-
stva, da bi ne bili gledalcem dolgoča-
sni, kot so sami povedali, so občin-
stvo navdušili. 

Predstava je nastala pod mentor-
skim vodstvom režiserke Branke Be-
zeljak Glazer, sicer pa jo je režirala in 
bila tudi dramaturginja Romana Er-
cegovič, ki ji je bila to prva gledališka 
izkušnja. In zapisati je treba, uspelo ji 
je. Igralci, danes srednješolci, so že 
»osvojili« gledališke deske, kar je bi-
lo v predstavi tudi očitno. Urška Vu-
čak in Nešo Tokalič sta bila še pose-
bej prepričljiva in tudi zelo spretna v 
mimiki, gibu in glasu, ko sta humor-
no predstavila vsakdanjost. Drugi 
par. Maja Dolinar in Aljoša Koltak, 
sta na prvi pogled delovala manj iz-
kušeno, vendar je dalo prav to celo-
stni podobi predstave nekak poseben 

čar, ki je bil ali pa tudi ne, načrtovan. 
Patetika, ko se znajde eden od part-
nerjev v stanju, ko ne ve, kaj bi prav-
zaprav rad od sebe, od življenja, in s 
tem »mori« drugega, je bila lahkotna, 
vendar dovolj močna, da je gledalec 
lahko zaznal vso globino ljubezenske-
ga odnosa. 

Režiserka Romana Ercegovič je o 
predstavi povedala: »Tekst nam je 
predlagala Branka. Najprej ni bil no-
benemu všeč. Kar precej sem se mo-
rala potruditi, da sem jih prepričala, 
da bi igrali prav to. Potem smo začeli, 
in če nam ne bi pomagala in nas 
usmerjala Branka, predstava seveda 
ne bi bila, kar je. To je moj prvi stik z 
gledališčem. Saj bi tudi igrala, ampak 
bolj me mika režija, dramarturgija . . . 
Tudi vse ostalo, kar je bilo potrebno 
za predstavo, je bilo na meni. Tudi to, 
da sem jih »lovila« po šoli, da bi pri-
šli na vajo, pa jih ni bilo. Zelo sem ve-
sela prvih izkušenj in zadovoljna, da 
smo se odločili igrati to predstavo. Pri 
študiranju predstave smo imeli teža-

ve, vendar tisto, kar sem hotela, je 
uspe lo . . .« 

Aljoša Koltak dodaja: »Romana 
me je včasih kar presenečela z ideja-

mi, ki meni ne bi prišle na kraj pame-
ti. Dobro nas je usmerjala. Meni 
osebno je veliko pomagala pri samem 
tekstu, ki je zelo težak. Pomagala mi 

je pravzaprav ustvariti to vlogo, ki je 
sam verjetno ne bi mogel.« 

Nešo Tokalič: »Jaz mislim, da je 
Romana uspela. Na vajah je bilo tež-
ko. Tudi sprli smo se . . . Moja vloga? 
Meni so nasploh bolj všeč komične 
vloge. Ne vem, kako sem gradil to 
vlogo, skupaj smo gradi l i . . . 

Urška Vučak: »Ko tekst prebereš 
prvič, je zelo enoličen, zdi se ti, da bo 
vse tako dolgočasno in da stvari ne 
bo nihče gledal. Potem smo ugotovili, 
da tekst sploh ni tako enostaven, da 
je potrebno veliko dela na karakterjih 
oseb, ki nastopajo, in postajalo je 
vedno bolj zanimivo . . . « 

Maja Dolinar: »Igra govori o po-
vsem vsakdanjih situacijah, ki pa se 
jih običajno sploh ne zavedamo. V 
igri smo jih poudarili.« 

Predstavo si je ogledal tudi selektor 
Bojan Maroševič iz Maribora in jo iz-
bral za območno srečanje gledaliških 
skupin, ki je danes in jutri v Ravnah 
na Koroškem. Pri predstavi so sode-
lovali še Tomaž Bezjak (luč), Nina 
Meško in Mišo Potočnik. 

. NaV (Foto: Langerholc) 
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Harmonika je privlačen instrument 
Na glasbeni šoli Karol Pahor v 

Ptuju poučuje harmoniko tudi 
Marjetka Babič. Pred šestimi leti 
je ustanovila harmonikarski or-
kes te r ki šteje danes petnajst čla-
nov. Se posebej je njena zasluga 
da orkester dela in je vsako leto 
številčnejši. Zmotili smo jo sredi 
ure za pogovor, čeprav bi ona sa-
ma mnogo raje z nami sedla k 
hramoniki in nam odkrila skriv-
nosti igranja nanjo. Morda pa 
res kdaj drugič . . . 

Koliko otrok pa se danes odlo-
ča za igranje na harmoniko? 

Marjetka liabič: Zanimanje za 
harmoniko je izredno veliko. 
Trenutno učimo na glasbeni šoli 
harmoniko trije učitelji, pa ven-
dar moramo vsako leto odkloniti 
precejšnje število otrok, ki bi si 
želeli učiti igrati prav na harmo-
niko, še dva učitelja za harmoni-
ko bi lahko zaposlili, pa ni do-
volj prostora. 

Pravijo, da je harmonikarski 
orkester nastal predvsem po vaši 
z a s l u g i . . . 

Marjetka Babič: Prvi dve leti, 
ko sem začela poučevati harmo-
niko, še ni bilo toliko znanja, 
učenci še niso bili na tistem nivo-
ju, da bi lahko ustanovila orke-
ster in bi začeli s skupinskim 
igranjem. Po dveh letih sem po-
skusila in je šlo . . . 

So možnosti, da bi bil orke-
ster, ki danes šteje petnajst čla-
nov, bil še številčnejši? 

Marjetka Babič: V tem letu 
sem orkester povečala za pet har-
monikarjev. Vsako leto bom po-
večala število učencev v orkestru, 
kolikor se bo le dalo. 

Največ težav je verjetno, ko 
učenci končajo osnovno šolo in 
ob tem času največkrat končajo 
tudi z obiskovanjem glasbene šo-
le. V orkestru imate tudi nekaj 
srednješolcev, kako zadržati te? 

Marjetka Babič: S koncerti. 
Doslej še nisem imela težav, da 
bi učenci, ki so zaključili nižjo 
glasbeno šolo ne želeli več sode-
lovati v orkestru, radi pridejo. 

Harmonika je drag instru-
ment, imajo učenci kakšno mož-
nost, da si vsaj za začetek izposo-
dijo v glasbeni šoli harmoniko? 

Marjetka Babič: Ne, glasbena 
šola nima harmonik za izposojo. 

Tuka j imamo harmonike za pou-
čevanje, ki pa jih ni mogoče vzeti 
domov, si jih izposoditi niti na-
nje igrati na nastopih. Žal šola 
nima denar ja , da bi lahko naba-
vila harmonike tudi za izposojo 
učencem. Zato sem res hvaležna 
staršem, da redno vozijo harmo-
nike na vaje in potem domov . . . 

Koliko pa danes stane harmo-
nika? 

Marjetka Babič: Odvisno je, 
kakšne kvalitete je harmonika. 
Tista posebna s harmonijskim 
basom za igranje klasične glasbe 
stane tudi 5.000 nemških mark. 
Običajne harmonike pa so še kar 
ir istopne po ceni. Kaj je tisto, 
car posebej privlači otroke, da si 

želijo učiti harmoniko? 
Marjetka Babič: Mislim, da 

tudi to, da se lahko kaj hitro na-
učiš kaj igrati. Obiskuješ glasbe-
no šolo tri mesece pa že lahko 
»reš k dedku in babici in j ima 
caj zaigraš z obema rokama 
hkrati. Mislim, da jih to kar pri-
tegne. Samo s klarinetom ali tro-
bento greš zelo težko komu igrat, 
s klavirjem sploh ni mogoče na 
obisk, harmonika pa je za kaj ta-
kega pravi instrument. 

Zakaj ste se vi odločili za har-
moniko? 

Marjetka Babič: Začela sem že 
v drugem razredu osnovne šole, 
obiskovala sem nižjo glasbeno 
šolo, nadaljevala na srednji in 
potem na akademiji in danes za-
res z veseljem poučujem harmo-
niko. Kakšni pa so pogoji za de-
lo v glasbeni šoli in glasbenih pe-
dagogov sploh? 

Marje tka Babič: Pred leti je bi-
lo malo težje. Bilo je man j peda-
gogov. Ko sem prišla na ptujsko 
glasbeno šolo, sem prva odpr la 
razred harmonike. Pred mano je 
harmoniko poučeval le en uči-
telj, pa še ta privatno. Ker je bilo 
zanimanje za harmoniko izredno 
veliko, smo danes trije, ki pouču-
j emo harmoniko. 

Je glasbene literature za har-
moniko pri nas dovolj? 

Marje tka Babič: Tu pa se je 
treba znajti . V trgovinah je tega 
zelo malo. Jaz hodim na druge 
glasbene šole, kjer izmenjujemo 
note, eni imajo kaj iz Nemčije, 
drugi iz Madžarske. Tako posku-
šam priti do materiala, tukaj je 
res težko . . . 

Kaj pa otroci najraje igrajo, 
katero zvrst glasbe? 

Marjetka Babič: To je odvisno 
od posameznika, nekateri imajo 
rajši klasiko, drugi narodno glas-
bo . . . Tsto, kar kakšnemu učen-
cu bolj leži, tisto razvijam, mu 
nudim več literature za zvrst 
glasbe, ki mu je pač všeč. Po 
učnem načrtu dfelamo tisto, kar 
je res potrebno. Potem pa vidim, 
da temu bolj ležijo menueti, kla-
sika, drugi ima raje narodno 
glasbo, tretjega zanima operetna 
glasba in vsakemu dam, kar ga 
zanima, na tem področju potem 
z njim več delam. 

Kako pa v orkestru? 
Marjetka Babič: Delo v orke-

stru je drugačno. Izberem note, 
jih prefotokopiram, razdelim, 
potem vadimo po glasovih. S ti-
stimi, ki še obiskujejo glasbeno 
šolo, predelam skladbe nekoliko 
tudi na učnih urah, ostali imajo 
toliko znanja, da lahko sami va-
dijo doma. Skupa j se dobivamo 
enkrat tedensko ob 18. uri. Zelo 
rada delam z orkestrom, res je 
prijetno. V lanskem letu smo z 
orkestrom nastopili sedemnajst-
krat. To je tudi zelo močan mo-
tiv, da ostajajo otroci v orkestru. 
Včasih organiziramo člani orke-

stra tudi kakšen izlet, piknik, lani 
smo bili s kolesi v Podlehni-
ku . . . 

So za igranje harmonike po-
trebne kakšne posebne sposob-
nosti? 

Marjetka Babič: Harmonika 
ni takšen instrument kot troben-
ta, klarinet, da bi moral imeti za-
nje zelo izostren posluh, to se da 
priučiti. Harmonika je že ugla-
šen instrument in igranja se lah-
ko naučijo tudi učenci, ki nimajo 
tako dobrega posluha, seveda pa 
je to trdo delo, vaje, vaje . . . 

Živite v mestu, ki se s koncer-
tnim življenjem ravno ne more 
pohvaliti. Kot glasbena pedago-
ginja pa verjetno vseeno čutite 
lomanjkanje , hodite na koncerte 
cam drugam? 

Marjetka Babič: Velikokrat 
grem v Maribor, ko imajo nasto-
pe na srednji glasbeni šoli, v 
Unionsko dvorano, večkrat grem 
tudi v Zagreb, pač kamor se 
da . . . 

V Ptuju so koncerti največkrat 
slabo obiskani, kaj pravite, kje je 
vzrok? 

Marjetka Babič: Na to je težko 
odgovoriti. Mislim, da je to tudi 
posledica težkega časa, ki ga ži-

vimo. Včasih so l judje še imeli 
čas za kulturo, za sebe, pred leti 
so bile dvorane bolj polne. Lju-
dje danes komaj živijo in verjet-
no ne najdejo časa, da bi si pri-
voščili oddih ali obisk kakšnega 
koncerta . . . 

Ali je za obisk koncerta dovolj 
že to, da si l jubitelj glasbe? 

Marjetka Babič: Dobro je vsaj 
50gledati, kaj bo tisti, ki ima 
concert, igral. Če bo igral sklad-
be dvajsetega stoletja, to ni za 

vsakega poslušalca. Ce o glasbi 
ne ve veliko, je skoraj bolje, da 
na tak koncert ne gre, da ne bo 
razočaran. Velikokrat se zgodi, 
da kdo obišče dvakrat, trikrat 
takšen koncert, kjer je repertoar 
res težek in za poznavalce glas-
be. Pri tem je gotovo, da bo rekel 
tretjič, da ne bo več hodil na 
koncerte. Tako je dobro pogle-
dati, preden se odločimo za kon-
cert, program . . . 

Nataša Vodušek 

Marjetka Babič (foto: J.B.) 

Prispevek k članku — nezaupanje do bodočih lastnikov 
Na prvem zboru lastnikov razlaščenega 

premoženja, k i j e bil dne 22. februar ja 1991 v 
Cirkovcah, so se vsi udeleženci tega zbora 
(bilo jih je 280) vračali na svoje domove zelo 
ogorčeni, ko so morali marsikaj slišati, seve-
da največ na račun naših politikov. 

Na zboru je Franc Bezjak, sekretar za kme-
tijstvo v ptujski občini, pojasnil, ka j vse in 
koliko je bilo v ptujski občini razlaščenega 
privatnega premoženja . Podpredsednik slo-
venskega združenja, inž. Tine Jaklič, pa je na 
zboru temeljito razložil zakon o denacionali-
zaciji. 

Zelo pekoč in razburljiv je 25. člen zakona, 
ki omejuje vračanje odvzetih zemljišč v sklo-
pu večjih konpleksov, kakršni so večinoma v 
posesti kombinatov in zadrug. Temu 25. čle-
nu odločno nasprotuje in se zavzema, da se 
črta iz zakona o denacionalizaciji 110 razlaš-
čenih posestnikov iz krajevne skupnosti LO-

V R E N C na Dravskem polju. 
Prizadetim so bile kršene temeljne pravice 

pri odvzemu in razlaščenju njihovih deležev 
na bivših skupnih pašnikih. Del tega zemljiš-
ča je bil že od nekdaj razdeljen med udeleže-
ne posestnike in vsak je koristil svojo v nara-
vi določeno parcelo že preko 200 let. Na 
ostalem skupnem zemljišču so imeli udele-
ženci skupen pašnik. Leta 1943 je okupator 
razparceliral celotno skupno zemljišče, kjer 
je vsak lastnik deležnih pravic koristil svojo 
odmer jeno parcelo 7 let, vse do nezakonitega 
posega oblasti, ko so lastniki izgubili pravico 
do teh deležev ne glede na to, da so bili spo-
jeni s temeljnimi hišnimi posestvi in bi se 
smeli od njih ločiti le z dovoljenjem komisar-
ja za agrarne operacije v smislu 125 in 126 
cit. nekdanjega zadevnega deželnega zakona. 
Komisija za agrarne operacije v Gradcu je na 
osnovi zakona iz leta 1909 s svojo razsodbo 

iz leta 1913 dovolila delitev na drobno skup-
nega zemljišča, vendar zaradi nesoglasij med 
lastniki deležnih pravic ni prišlo do delitve. 

Mnogi se sprašujejo, ali danes plovemo v 
zgodovino vladajočih grofov pred letom 
1848, ko kmet ni bil gospodar svoje zemlje, 
saj je moral grofu, svojemu gospodu, služiti z 
delom in tlako. Ali imajo snovalci zakona o 
denacionalizaciji , ki je bil ob volitvah tako 
opevan, čisto in mirno vest do poštenih volil-
cev in prizadetih razlaščencev? 

Vsi prizadeti razlaščenci z negotovostjo 
zremo v bodočnost , zahtevamo, da se nam 
popravi jo krivice in se nam naše deležne pra-
vice povrnejo v stanje pred nezakonitim od-
vzemom. 

Za vse prizadete: 
Franc D O L E N C 

Lovrenc na Dr. polju 122/A 
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ROKOMET 

Remi Drave in zmaga Ormoža 
v 20. kolu prvenstva v 1. SRL 

je bilo najbol j zanimivo v R u j u 
na derbiju med Dravo in drugou-
vrščenim Inlesom. Tekma se je 
končala z rezultatom 20:20. Or-
mož je v Veliki Nedelji z 22:21 
premagal Jadrana iz Kozine, Ve-
lika Nedelja je z 20:34 izgubila v 
Trbovljah, članice Drave pa so v 
Ptuju s 23:20 premagale Lisco iz 
Sevnice. 

Derbi med Dravo in Inlesom 
si je v dvorani Center ogledalo le 
150 gledalcev. Škoda, saj je v 
Ptuju trenutno moška ekipa, ki 
se enakovredno kosa z najboljši-
mi v prvi republiški ligi. Tekma 
je bila sicer vse prej kot lepa, pa 
vendar vredna ogleda. Gost je iz 
Ribnice, ki jim je v poštev prišla 
le zmaga, so ubrali taktiko poča-
sne, vendar ostre igre z veliko ne-
športnimi vložki. Prvi polčas so 
dobili z 10:9, vendar so igralci 
Drave v nadal jevanju zaigrali ve-
liko bolje. Dvakrat so povedli s 
tremi zadetki prednosti , dvakrat 
imeli priložnost za še večjo pred-
nost, vendar niso uspeli. Gost je 
so z zelo agresivno igro uspeli 
izenačiti v zadnji minuti, doma-
činom pa v zaključku zmagovite-
ga zadetka ni uspelo doseči. Živ-
čnost gostov pove tudi podatek, 
da so po tekmi zapisnik sesta-
vljali skoraj tako dolgo kot je tra-
jala tekma! 

Ormožani so proti oslabljenim 
gostom v prvem polčasu zaigrali 
kot prerojeni in ga dobili s 13:5, 
v drugem delu povedli z 18:9 in 

nato obstali. Igralci Jadrana so 
to izkoristili in prav malo je 
manjkalo pa bi domačini znova 
ostali praznih rok. Tako pa jim 
je uspela pomembna zmaga, s 
katero so na lestvici dohiteli in 
zaradi boljše medsebojne razlike 
v zadetkih prehiteli Veliko Nede-
ljo. Sedaj so z 11 točkami enajsti . 
Velika Nedelja pa dvanajsta . 
Drava je s 24 točkami zanesljivo 
na šestem mestu, v vodstvu pa je 
še vedno Rudar pred Pomurko iz 
Bakovcev in Inlesom. 

V soboto se bo Velika Nedelja 
v svoji dvorani pomerila z Inle-
som, Drava v Murski Soboti s 
Pomurko, Ormož pa v Hrastniku 
z Dolom. Članice Drave bodo 
gostovale v Žalcu. 

DRAVA (člani): Koštomaj , 
Vugrinec, Vrtarič 4, Terbuc 1, 
Pučko 1, Šimac 5, Habjanič, 
Ramšak 1, Kelenc 3, Sagadin 2, 
Hrupič 3, Matjašič. 

O R M O Ž : Sulek, F. Šandor, 
M. Šandor, Sabo 7, Džarmati I, 
Polak 3, Sekelj 4, Rajh 1, Potoč-
njak 2, Zabavnik 4, Hedžet, Va-
lenko. 

VELIKA N E D E L J A : Vaupo-
tič, Zorli 3, Gregorič 2, Ivanuša 
I, Krabonja , Marin, Hržič 5, 
Cvetko, Lah 1, Mesarec 8, Bok-
ša, Moravec. 

DRAVA (članice): Sitsenfrei, 
Topolovec, Spari, Farkaš 1, Ma-
lek 3, Fridl, Gomilšek, Mumlek 
I I , Verbančič, Podpadec 8, Hor-
vat, Jurleta. 

I. kotar 

NOGOMET 

Središče zmagalo v Brežicah 
v 17. kolu območne lige so 

igralci Središča z zadetkoma Jur-
koviča in Žnidariča z 2:0 zmagali 
v Brežicah, Boč pa je v Poljča-
nah z 0:3 izgubil s Turniščem. 
Impol je v Limbušu proti Pe-
kram do 59. minute vodil z za-
detkom D. Tomažiča, takrat pa 
je sodnik priznal zadetek doma-
činov, ki bi na j bil po mnenju go-
stov in njihovih navijačev spo-
ren. Prišlo je do incidenta in pre-
kinitve, o kateri bodo zadnjo re-
kli organi NZS. V pr ihodnjem 
kolu se bo Impol v Slovenski Bi-
strici pomeril z vodilno Beltinko, 
Središče pa na svojem igrišču z 
Bočem. 

V 14. kolu 1. razreda medob-
činske lige so bili doseženi na-
slednji izidi: Gerečja vas—Stojn-
ci 1:1, Skorba—Bukovci 1:4, 
Dornava—Alumini j 1:1, Hajdo-
še—Pragersko 1:2, Hajdina— 

Markovci 1:1 in Slovenja vas— 
Drava 2:2. 

Danes (četrtek) bosta ob 16.30 
zaostali tekmi Markovci —Slove-
nja vas in Stojnci—Skorba. Pari 
za soboto ob 16.30: Drava—Haj-
dina, Pragersko —Dornava in 
Aluminij —Skorba; nedelja (ob 
16.30): Slovenja vas—Gerečja 
vas, Markovci —Hajdoše in Bu-
kovci—Stojnci. I. k. 

Mlajši juniorji prvič streljali 
s standardno zračno pištolo 

Na državnem prvenstvu v Osijeku v streljanju s s tandardno zra-
čno pištolo so se med tekmovalci iz Slovenije najbol je izkazali mlajši 
juniorj i . To so bile iz SD Jože Lacko Ptuj mlajše juniorke v sestavi 
Serdinšek, Rep in Šimenko, ki so s 527 krogi osvojile bron. Mateja 
Rep pa z 215 krogi peto mesto v SFRJ. 

Mlajši jun ior Branko Bojkovič je na republiškem prvenstvu na-
stopil kot član in kot junior. Na tekmovanju v Zadru je kot najuspeš-
nejši Ptujčan dosegel 520 krogov. V Osijeku pa je v svoji kategoriji os-
vojil drugo mesto in naziv vicešampiona Jugoslavije. 

Tekmovanje s s tandardnim zračnim orožjem na ravni Jugoslavije 
je bilo v vseh kategorijah uspešno zaključeno. 

Naslednjo soboto, 13. aprila, bodo na državnem prvenstvu v 
Skopju s serijsko zračno puško nastopili iz domačega strelskega dru-
štva juniorj i Andre j in Izidor Pulko ter Vlado Lovrenčič, za posami-
čni plasman pa Marjan Zupanič in Andrej Orešek. Juniorji imajo 
možnost, da se na tem tekmovanju visoko uvrstijo in osvoje celo kako 
medaljo. 

Vprašanje pa predstavlja denar, od katerega bo odvisiio, ali se 
bodo navedeni lahko udeležili prvenstva. 

ALEF F^ImImI servis, iz-
delava in prodaja, sprejemno-
oddajnih naprav in računalni-
kov, ing. Božidar Djurica, Slo-
venski trg 1, Ptuj, tel.: 
773-744 
v sodelovanju s SAGAU (Slo-
venska akademska grupa, 
ena od najmočnejših ekip za 
izdelavo programske opreme 
pri nas) in Odborom sekcij za-
sebnih trgovcev pri obrtnem 
združenju Ptuj, 
organizira demonstracijo 
računalniške in program-
ske opreme za potrebe 
vodenja malih, srednjeve-
likih in velikih trgovin. 
Demonstracija bo v petek, 
12. aprila 1991 ob 12. uri in 
18. uri v prostorih na Slo-
venskem trgu 1 (dvorišče), 
PtUj. 
Vabljeni 
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Nova generacija 
mladih vojakov 

v vojašnici Dušana Kvedra v Ptuju je bila v soboto 6. aprila sve-
čana zaobl juba nove generacije mladih vojakov, ki so prišli iz raznih 
krajev Jugoslavije. Po svečanosti so imeli mladi vojaki svoj prvi izhod 
v mesto, ki so ga izkoristili za pogovor s svojci in za ogled našega sta-

Ptuja. 

KOLESARSTVO 

Gavrilko tretji v Beogradu 
v soboto in nedeljo je bila v Beogradu Velika nagrada Jugobici-

kla, na kateri so nastopili tudi ptujski kolesarji. Prvi dan je bil v dirki 
na 115 kilometrov Gavrilko tretji, med mladinci pa Rakovnik tretji. V 
nedel jo je bila na jpre j dirka na 108 km, Skorenko je bil osmi, nato pa 
takoj dirka na kronometer na Avalo. V tej preiskušnji je bil Gavrilko 
peti. Ta konec tedna čaka Ptujčane mednarodna dirka na Dunaju , 
včeraj pa je bila v Ptuju tiskovna konferenca o pripravah na jubi lejno 
dirko Alpe-Adria. Več o tem v pr ihodnj i številki. 1. k. 

Avtovleka Grii iz Pobrežja 
Milan Gril, do nedavnega za-

poslen v Petovia avtu kot meha-
nik, ima od prvega marca letos 
obrt avtovleko s sedežem v Po-
brežju 118 c (Videm pri Ptuju). 

Prednost Grilove dejavnosti je 
v tem, da ga lahko pokličete ka-
darkoli podnevi in ponoči preko 

telefonske številke 776-370. Po-
leg avtovleke opravlja še manjše 
storitve na osebnih avtomobilih 
vseh vrst. Storitve o p r a v i ^ na 
območju ptujske občine. Ce bi 
pokrival večje območje , bi bil za 

stranke, ki v trenutku potrebuje-
jo njegovo storitev, težje dose-
gljiv. 

»Za avtovleko sem se odločil 
predvsem zato, ker je ta dejav-
nost pri nas bolj redka. Poleg te-
ga pa sem človek, ki rad poma-
gam, če je treba. Drugega si ne 
želim, kot da bi bile stranke z 
mojim delom zadovoljne,« je še 
povedal novi obrtnik. 

M G 

(Posnetek: JB) 

NASILJE NAD M L A D E N I -
Č E M 

V bife Bar na Ljutomerski uli-
ci v Ormožu so v ponedeljek, 1. 
apri la prišli štirje mlajši moški in 
družno uživali usluge točilnice. 
Potem so skupa j odšli. Med po-
t jo proti domu pa so trije — 
29-letni S. R., 28-letni M. P. in 
20-letni M. P., vsi iz ormoške 
okolice, napadli četrtega pivske-
ga tovariša 19-letnega S. K. iz 
Ormoža. Pošteno so ga pretepli 
in na j bi mu bili odvzeli tudi ne-
ka j denar ja v dinarj ih in tuji va-
luti. S hudimi telesnimi poškod-
bami so pretepenega mladeniča 
prepeljali v ptujsko bolnišnico. 
Organi za notranje zadeve pa bo-
do primer podrobneje raziskali 
in podali kazensko ovadbo zoper 
nasilnike. 

D V O J N I P R E L O M ČELJUSTI 
Zadnj ič smo poročali, da se je 

pri pokanju s karbidovko hudo 

poškodoval 13-letni Danilo T. iz 
Plajnskega in da so nezavestnega 
prepeljali v ptujsko bolnišnico. 
Zvedeli smo, da je deček ob 
udarcu karbidovke dobil dvojni 
prelom spodnje čeljusti. 

Z I Z V I J A Č E M Z A B O D E L SO-
SEDA 

V torek, 2. aprila okoli 11. ure 
je pred trgovino v Bresnici, KS 
Podgorci, osumljeni Zvonko Ve-
senjak iz Bresnice z 12 cm dol-
gim izvijačem zabodel v hrbet 
svojega soseda 20-letnega Janeza 
Kokota. Vzrok brutalnega deja-
nja bo ugotovil preiskovalni sod-
nik, kamor so miličniki Jirivedli 
osumljenega Vesenjaka. Hudo 
ranjenega Janeza Kokota iz 
Bresnice 73 pa so prepeljali v 
ptujsko bolnišnico. 

FF 

JUDO 

Dva uspeha za Gorišnico 
v soboto, 30. marca, je bil v Ljubljani močan mednarodni turnir v judu za 

pionirje in mladince. Nastopilo je 28 klubov z okrog 300 tekmovalci iz Jugosla-
vije, Italije in Avstrije. 

Ekipa Gorišnice, ki je bila na tem turnirju prisotna s 6 tekmovalci, je na 
koncu v skupnem seštevku točk za Mursko Soboto, Impolom in Celjem zasedla 
odlično četrto mesto. 

Prvo mesto je v kategoriji do 78 kg zasedel Damijan Petek, ki bi se sicer 
moral udeležiti pozivnega turnirja članov, ki je bil 31. marca v Beogradu, ven-
dar si še ni popolnoma opomogel od poškodbe noge. Drugi je bil Mitja Kostevc 
v kategoriji do 71 kg, tretji pa so bili Jože Marin v kategoriji nad 78 kg, Marjan 
Bogdan do 60 kg, ter pionir Aleš Hvar v kategoriji do 31 kg. 

V soboto, 6. aprila, pa se je v Cakovcu odvijal turnir za pokal Medimurja. 
Nastopilo je 22 ekip iz celotne Jugoslavije. Preko 250 tekmovalcev se je pomeri-
lo v konkurenci pionirjev, mladink ter mladincev. Na tem zveznem turnirju je 
ekipo Gorišnice zastopalo 7 tekmovalcev, od katerih jih je 6 osvojilo medalje. 

Prva mesta so osvojili pri mladincih brata Marko, ki je bil lani še pionir, in 
Damijan Petek v kategoriji 65 in 78 kg ter Smiljana Petek pri mladinkah, ki se ji 
tehnično pripravljenost in tekmovalna kvaliteta močno dviga. Odlična druga je 
bila Lidija Marin, tretja pa sta bila mladinec Mitja Kostevc do 71 kg ter pionir 
Aleš Hvar v kategoriji do 31 kg. 

Tudi na tem turnirju je bila Gorišnica med prvimi štirimi ekipami. Zmaga-
la je Mladost iz Zagreba. Judo Gorišnica, pa je ekipno sposoben doseči tudi 
večji uspeh, če bi na tekmovanje pripeljal več tekmovalcev, s^ so ostale ekipe 
na turnirju številčno kar nekajkrat večje. Tako so na turnir v Cakovcu prispele 
ekipe iz Dubrovnika, Pule, Zagreba itd. kar z velikimi avtobusi. Ekipa Gorišni-
ce, pa si zaradi finančnih težav tega ne more privoščiti. Tukaj so oškodovani-
predvsem tekmovalci, saj si ne morejo nabirati izkušenj, ki so še kako pomemb-
ne za večje rezultate. Miran Petek 

ODBOJKA Celje-Ptuj 0:3 
Ptuj: Murko, Vles, Godec, Jug, 

Jamšek, Knez, Razboršek, Marjeta 
Emeršič, Marta Emeršič, Golob, Goj-
košek in Rajh. 

Dvoboj tekmic je bil zaradi razlike 
v kakovosti zelo neenakovreden. Vrsti 
z vrha in začetka prvenstvene lestvice 

se namreč nista mogli enakovredno 
kosati. V dobri uri so igralke Ptuja 
strle odpor igralk Celja. Ptujčanke so 
silovito začele in prvi niz dobile brez 
izgubljene točke, v drugem in tretjem 
nekoliko popustile, a vendar zmagale 
brez izgubljene^ niza. Domačinkam 
je uspelo dobiti le 10 točk. Za igro v 
polju in na mreži zasluži celotna eki-
pa pohvalo, vendar sta izstopali Bri-
gita Godec in Marija Murko. Ekipa 
Ptuja je trenutno na tretjem mestu. 

V naslednjem kolu se bodo odboj-
karice Ptuja (v nedeljo, 14. 4. 1991, ob 
10. uri v športni dvorani Center) sre-
čale z zelo močno ekipo Palome Bra-
nika Maribor. Ta tekma je tudi derbi 
kola, zato vas igralke Ptuja vabijo na 
to zanimivo srečanje, kajti publika bo 
v tem srečanju sedmi igralec Ptuja. 

1. Z. 

Drugo rojstvo Bolera 
Andrej Gabron je po dveletnem premoru znova odprl svoj butik 

Bolero v Volkmerjevi 9 v Ptuju. Odprt je vsak dan od 13. do 17. in ob 
sobotah od 8. do 12. ure. 

Bolero ni trgovina, je salon z modnim svetovanjem za vsakogar, 
ki se želi lepo obleči. Moda, ki jo proda ja , se zgleduje po italijanski. 

Andrej pravi, da prodaja svoj stil. Modo sicer spremlja, vendar je ne 
kopira. Modna oblačila za različne priložnosti šiva po meri in iz svo-
jega materiala. V glavnem uporablja italijansko blago, pa tudi modni 
dodatki so italijanski. 

Moda iz Bolera je namenjena srednji generaciji. V njem so še po-
sebej dobrodošli mladi poslovneži. »Moda za japi je« je v svetu že 
precej uveljavljena. Pričakovati je, da bo kmalu osvojila tudi naše po-
slovneže. Podjetništvo je v razcvetu, Andre j Gabron pa je s svojo buti-
čno ponudbo pravi naslov za slehernega poslovneža. 

M G 

(Posnetek: O M ) 

PO DVEH LETIH PONOVNO: 

Velik pomor rib v Dravi 
Po pomoru čebel, o katerem smo poročali v prejšnji številki Ted-

nika, so inšpektorji minulo nedeljo opazili še pomor rib v Dravi. Prvi 
je spremembe v Dravi pod markovškim jezom opazil dežurni na jezu 
in takoj poklical direktorja Dravskih elektrarn in inšpektorje. Prvi je 
dovolil odprt je zapornic, s čimer s e j e povečal pretok z 10 na 30 kubi-
čnih metrov v sekundi, inšpektorji pa so vzeli vzorce rib in vode. Pri 
izteku desno-obrežnega zbirnega kanala v Dravo so inšpektorji opazi-
li močno belo peno, zato so se odločili še za ogled Tovarne glinice in 
aluminija. Podobne znake so v vodi in na ribah opazili predlani , ko 
so zaradi iztekanja natrijeve lužine ribe poginile vse do Varaždina. In-
špektor Milan Vogrinec napoveduje , da bodo rezultati analiz, ki jih 
bo opravil Zavod za zdravstveno varstvo v Mariboru, znani konec te-
ga tedna. 

Inšpektor ocenjuje , da je škoda posebej velika, saj je sedaj čas 
drstenja podusti . 

d. 1. 

osebna kronika 
R O D I L E SO: Božiča Uranič, 

Lovrečan 107, Cestica — Mile-
no; Milena Petek, Savci 30, To-
maž pri Ormožu — Barbaro; Ol-
ga Kunstek, Kočice 6, Žetale — 
deklico; Antonija Lorbek, Zavrč 
36, Zavrč — dečka; Elizabeta 
Bobnjar , Gomila 3, Kog — Žiga; 
Mir jana Klobučar, Zagorskog 
odreda 10, Krapina — deklico; 
Snježana Beloševil, Podbrezovi-
ca 51, Durmanec — Marka ; 
Zvonka Drozg, Ul. Lackove čete 
15, Ptuj — dečka; Andrea Ru-
ška, Kneza Koclja 7, Ormož — 
Jaša; Helena Murko, Trnovski 
vrh 41, Trnovska vas — Aleša; 
Ivanka Korez, Starošince 27, Cir-
kovce — deklici Tjašo in Teo; 
Ivanka Vaupotič, Jesenje G. 5, 
Durmanec — dečka; Ljiljana 
Kovačec, Jesenje G. 67, Durma-
nec — Mate jo ; Alenka Šolar, 
Peršonova 32, Ptuj — Živo; Ire-
na Kmetec, Slovenja vas 38 /b , 
Hajdina — Davida; Majda Ro-
škar. Mala vas 18, Gorišnica — 
dečka. 

P O R O K E PTUJ: Dušan Mere, 
R u j , Kvedrova ul. 2 in Suzana 
Brodnjak, Ptuj, Kvedrova ul. 2; 
Srečko Kekec, Sakušak 58 in Ro-
mana Čuš, Sakušak 58; Bojan 
Mihelač, Ptuj, Sagadinova ul. 11 
in Erika Janžekovič, Bukovci 27; 
Janez Vrtič, Zabovci 13 in Valeri-
ja Majcenovič, Hrastovec 7; 
Branko Laura, Tibolci 47 in Zali-

ka Kukovec, Formin 9 / a ; Jožef 
Muzek, Muretinci 57 in Anica 
Kelenc, Muretinci 57; Ivica Ku-
kovec, Babinec, M. Gupca 12 in 
Irena Kolarič, Mala vas 27; Ja-
nez Rojko, Bišečki vrh 52 in Tat-
jana Blatnik, Vintarovci 53; Mi-
tja Žafran , Lovrenc na Dr. polju 
3 7 / b in Klavdija Dolenc, Lo-
vrenc na Dr. polju 3 7 / b ; Tomaž 
Veler, Spodnje Jablane 55 in So-
nja Skorija, Spodnje Jablane 55; 
Igor Šeruga, Ptuj, Švajgerjeva ul. 
2 in Mir jana Radovanovič, Ptuj, 
Švajgerjeva ul. 2. 

POROKI L E N A R T : Anton 
Vogrin in Jožefa Rajšp stanuje-
ta: Rožengrunt 44, Zg. Sčavnica; 
Milan Fras in Jožica Nekrep, 
s tanujeta : Ihova 24, Benedikt. 

U M R L I SO: Štefan Pihtarič, 
Pestike 29, roj. 1928 — u. 1. apri-
la 1991; Marija Gor jup , Ormož, 
Skolibrova 3, roj. 1902 — u. 2. 
aprila 1991; Stanko Horvat, Dor-
nava 38, roj. 1933 — u. 1. aprila 
1991; Rozalija Mere, Velika Var-
nica 44, roj. 1922 — u. 5. aprila 
1991. 

TEDNIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovi! Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. 
Izdaja Zavod za časopisno in ra-
dijsko dejavnost RADIO — TED-
NIK PTUJ. UREDNIŠTVO: Franci 
Lačen (direktor In glavni ured-
nik), Ludvik Kotar (odgovorni 
urednik), Jože Šmigoc (pomo-
čnik odgovornega urednika in 
lektor), Štefan Pušnik (tehnični 
urednik), Jože Bračič, Ivo Člani, 
Majda Goznik, Darja Lukman, 
Martin Ozmec, Vida Topolovec, 
Nataš<) Vodušek in Milena Zupa-
nič (novinarji). PROPAGANDA: 
Oliver Težak. Naslov: RADIO — 
TEDNIK, Raičeva 6, 62250 Ptuj, 
p.p. 99; tel. (062) 771-226; faks 
(062) 771-223. Celoletna naro^ 
čnina 500 dinarjev, za tujino 
1100 dinarjev. ŽIRORAČUN pri 
SDK Ptuj: 52400-603-31023. Tisk: 
GZP Mariborski tisk Maribor. 

Oproščeno prometnega dav-
ka po obvestilu SKUPŠČINE 
SLOVENIJE — IZVRŠNEGA 
SVETA, številka 3132 z dne 28. 2. 
1991. 


